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Премьер-Министр РК Аскар Мамин 
провел заседание Национальной 
комиссии по модернизации. 
Рассмотрен ход исполнения Плана 
нации «100 конкретных шагов по 
реализации пяти институциональных 
реформ Первого Президента РК – 
Елбасы Нурсултана Назарбаева» и 
Послания Главы государства Касым-
Жомарта Токаева народу Казахстана 

от 1 сентября 2020 года, сообщается на сайте primeminister.kz.

К настоящему времени 
из 100 шагов Плана нации 

реализованы 72 шага

О проводимой работе доложили заме-
ститель Премьер-Министра – министр 
иностранных дел Мухтар Тлеуберди, ми-
нистры национальной экономики Асет 
Иргалиев, сельского хозяйства –  Са-
пархан Омаров, энергетики – Нурлан 
Ногаев, финансов – Ерулан Жамаубаев, 
образования и науки – Асхат Аймагам-
бетов, первый заместитель министра 
индустрии и инфраструктурного разви-
тия Каирбек Ускенбаев, вице-министр 
экологии, геологии и природных ресур-
сов Ахметжан Примкулов.
 К настоящему времени из 100 шагов 

Плана нации реализованы 72 шага: по 
направлению «Формирование профес-
сионального государственного аппа-
рата» – 13 из 15 шагов, «Обеспечение 
верховенства закона» – все 19 шагов, 
«Индустриализация и экономический 
рост» –  27 из 50 шагов,  «Идентичность 
и единство» – 3 из 6 шагов, «Формиро-
вание подотчетного государства» –  все 
10 шагов. 
В текущем году планируется исполнить 

9 шагов по направлениям «Формирова-
ние профессионального государствен-
ного аппарата» и «Индустриализация и 
экономический рост». 
«На заседании были рассмотрены 

вопросы перехода на новую систему 
оплаты труда государственных служа-
щих, обновления стандартов школьного 
обучения и развития функциональной 
грамотности, повышения энергоэффек-
тивности экономики, прозрачности и 
предсказуемости сферы недрополь-
зования, снижения водозатратности в 
сельском хозяйстве, а также упрощения 
исполнения налоговых обязательств, в 
т.ч. через цифровизацию, « - говорится 
в сообщении.
Так же был обсужден ход работ по по-

вышению конкурентоспособности транс-
портно-транзитного сектора путем ре-
ализации новых инфраструктурных 
проектов, совершенствования сервиса и 
увеличения скорости транзитных пере-
возок. 
Премьер-Министр поручил продол-

жить активную работу по полному и ка-

чественному исполнению Плана нации 
«100 конкретных шагов по реализации 
пяти институциональных реформ Перво-
го Президента РК – Елбасы Нурсултана 
Назарбаева» и Послания Главы госу-
дарства Касым-Жомарта Токаева от 1 
сентября 2020 года.  Особое внимание 
обращено на пункты по привлечению 
стратегических инвесторов в новые 
крупные проекты в приоритетных секто-
рах экономики, развитию обрабатываю-
щего сектора и экспортного потенциала, 
обеспечению самодостаточности нацио-
нальной экономики по основным продо-
вольственным товарам.

ЖД Акпарат.

ауылдық оКруг әКімдеріне 
Кандидаттар ұсыну басталды

Сайлау науқаны Алматы облысының 71 
округінде өтеді. Ақсу ауданы бойынша 9 әкім, 
Алакөл – 8, Балқаш -6, Еңбекшіқазақ – 10, 
Ескелді – 1, Жамбыл – 2, Іле – 1, Қарасай – 1, 
Қаратал – 2, Кеген – 5, Кербұлақ – 4, Көксу - 4, 
Панфилов - 4, Сарқан - 3, Талғар-4, Ұйғыр-6, 
Текелі қаласынан-1 әкім сайланатын бо-
лады. Райымбек ауданында, Талдықорған 
және Текелі қалаларында бос округтердің 
болмауына байланысты ауылдық округтер 
әкімдерін сайлау өткізілмейді.
2021 жылғы 25 маусымда облыстың 

аумақтық сайлау комиссиялары 25 шілдеге 
71 ауылдық округте сайлау тағайындаған 

"Қазақстан Республикасындағы сайлау туралы" Қазақстан 
Республикасы Конституциялық заңының 113-3-бабына сәйкес 2021 
жылдың 25 шілдсінде ауылдық округ әкімдерінің сайлауы өтеді. 

болатын. Сайлау округтерін тағайындау, 
құру туралы ақпарат, сайлауды 
әзірлеу мен өткізу жөніндегі негізгі іс-
шаралардың Күнтізбелік жоспары аудан-
дар мен қалалар әкімдіктерінің сайтта-
рында орналастырылған және жергілікті 
БАҚ-та жарияланатын болады.
Барлығы сайлауда 17 аумақтық және 

198 учаскелік сайлау комиссияла-
ры, 1451 сайлау комиссияларының 
мүшелері жұмыс істейді. Сайлаушы-
лар саны 222 мыңнан астам адамды 

құрайды.
26 маусымнан бастап әкімдікке үміткерлерді 

ұсыну басталды, ұсыну құқығы саяси 
партияларға, азаматтарға, өзін-өзі ұсыну жо-
лымен, сондай-ақ ұсыну мерзімі аяқталған 
күні екіден кем кандидат ұсынылған 
жағдайда, аудандар мен қалалар әкімдеріне 
тиесілі. 30 маусымдағы жағдай бойынша 20 
кандидат ұсынылды, олардың барлығы өзін-
өзі ұсынды.
Депутаттыққа кандидаттарды ұсыну 2021 

жылғы 9 шілдеге дейін жалғасады.
ЖД Ақпарат.

продол-

На заседании Правительства под председательством Премьер-
Министра РК Аскара Мамина рассмотрена санитарно-
эпидемиологическая ситуация в стране. О текущей обстановке и ходе 
вакцинации населения доложили министр здравоохранения Алексей 
Цой, акимы г. Нур-Султан Алтай Кульгинов, Западно-Казахстанской 
области — Гали Искалиев, Атырауской области — Махамбет 
Досмухамбетов, Мангистауской области — Серикбай Трумов, 
сообщает ЖД Акпарат со ссылкой на сайт Премьер-Министра РК

в Казахстане за Прошедшую 
неделю отмечается нарастание 

темПа ваКцинации в 1,6 раза

В мире зарегистрировано более 182 млн 
случаев КВИ, за сутки регистрируется бо-
лее 309 тыс. случаев. Умерло более 3,9 
млн человек. В Казахстане на 29 июня 
зарегистрировано 421 121 больных с по-
ложительным результатом COVID-19 и 56 
942 случая с КВИ-. Республика Казахстан 
с 26 июня находится в красной зоне. В 
красной зоне находятся 5 регионов: города 
Нур-Султан, Алматы, Западно-Казахстан-
ская, Атырауская и Карагандинская обла-
сти. Остальные регионы находятся в жел-
той и зеленой зонах. По словам министра 
здравоохранения, за последнюю неделю 
отмечается рост заболеваемости корона-
вирусной инфекцией на 39%.
Занятость инфекционных коек по респу-

блике на 29 июня составляет 27% (7 125 
коек), реанимационных коек — 24% (589 
коек). Рост заболеваемости по республике 
обусловлен ростом заболеваемости в горо-
дах Нур-Султан и Алматы в 1,7 раза, что 

составляет 43% от общей заболеваемости 
по республике. На сегодняшний день заня-
тость инфекционных коек в г. Нур-Султан 
составляет 65 %, реанимационных коек — 
74%, в городе Алматы — 32%, реанимаци-
онных коек — 31%.
В связи с ухудшением эпидемиологиче-

ской ситуации в городах Нур-Султан и 
Алматы введены дополнительные меры, 
направленные на ограничение деятельно-
сти объектов с массовым скоплением на-
селения.
Как отметил А. Цой, также приняты до-

полнительные меры ограничения в Аты-
рауской, Западно-Казахстанской, Караган-
динской областях, в связи с переходом 
указанных регионов в зону повышенного 
эпидриска или красную зону. Продолжает-
ся вакцинация населения.
- На сегодняшний день в прививочных 

пунктах имеется достаточное количе-
ство доз вакцины: порядка 800 тыс. доз 
первого компонента и 1,4 млн доз второ-
го компонента. Поставка вакцин в реги-
оны продолжается. Следует отметить 
нарастание за прошедшую неделю тем-
па вакцинации в 1,6 раза, с 254 тыс. до 
405 тыс. за прошедшую неделю, — сказал 
глава ведомства МЗ РК. 
Проведен анализ эффективности вакци-

нации, так в стране с ростом числа вакци-
нированных с апреля по июнь месяц с 1,3 
млн до 3,2 млн человек, вакцинированных 
первой дозой, отмечается снижение забо-
леваемости в 2 раза (с 78 тыс в апреле до 
33 тыс. в июне).
- В этой связи, даже с учетом появления 

Дельта штамма, и продолжающемся из-
учении эффективности вакцин против 
указанного штамма, следует отметить, 
что вакцинация оказывает положитель-
ное влияние на эпидемиологическую си-
туацию в стране, — добавил А. Цой.
Премьер-Министр отметил, что во всех 

регионах «красной зоны» должны дей-
ствовать ограничительные меры, усилена 
работа мониторинговых групп, обеспечена 
готовность резервных инфекционных коек, 
достаточность лекарственных средств и 
медицинских изделий.
«Акимам необходимо усилить темпы 

вакцинации, особенно в Мангистауской, 
Атырауской, Западно-Казахстанской об-
ластях. Очевидна необходимость введе-
ния обязательной вакцинации в трудовых 
коллективах, в сферах услуг и образова-
ния», — сказал А. Мамин.

ЖД Акпарат.
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На заседании Правительства под председательством Премьер-Министра 
РК Аскара Мамина рассмотрены вопросы обеспечения безопасности 
объектов образования.  С докладами выступили министры образования 
и науки Асхат Аймагамбетов, индустрии и инфраструктурного развития 
— Бейбут Атамкулов, внутренних дел — Ерлан Тургумбаев, акимы 
Туркестанской области Умирзак Шукеев, Алматинской области — 
Амандык Баталов, сообщает Пресс-служба Премьер-Министра РК.

Премьер-министр Поручил 
до начала учебного года 

обесПечить безоПасность 
объеКтов образования

Проверка школ в Казахстане показала на-
личие фактов нарушений антитеррористиче-
ской безопасности. На недостаточном уровне 
организована работа по обеспечению учеб-
ных заведений специализированной охраной, 
установкой турникетов, «тревожных кнопок» и 
камер.  Министр образования и науки РК Ас-
хат Аймагамбетов отметил, что все школы в 
Казахстане обеспечены системами видеона-
блюдения, но только 55% соответствуют стан-
дартам.
- 1,4 млрд предусмотрены для приве-

дения систем видеонаблюдения в соот-
ветствие стандартам. Не выделены 
средства акиматами Туркестанской, 
Атырауской и Жамбылской областей. 
Прошу принять меры, - сказал Асхат Айма-
гамбетов на заседании правительства.
По его словам Министра МОН РК, также ве-

дется работа по установке «тревожных кно-
пок» в организациях образования.
- На сегодня количество «тревожных 

кнопок» составляет 648. Только в горо-
дах Нур-Султан и Алматы решены эти 
вопросы. Для того, чтобы решить эту 
проблему, местными бюджетами пред-
усмотрены средства на сумму 980 млн 
тенге. Не выделены средства в Турке-
станской, Павлодарской, Западно-Казах-
станской областях, - уточнил глава МОН.
Что касается специализированной охраны, 

то только 38% городских школ заключили до-
говора.
- Местными исполнительными органами 

выделена сумма в размере 828 млн тенге, 
но потребность составляет 5,7 млрд 
тенге. Не выделены средства в восьми 
регионах - Жамбылской, Костанайской, 
Павлодарской, Туркестанской, Кызылор-
динской, Западно-Казахстанской, Мангы-
стауской областях и в городе Шымкент, 
- заключил министр.
Больше всего профессиональной охраной 

обеспечены школы городов Нур-Султан и 
Алматы, Карагандинской, Восточно-Казах-
станской, Северо-Казахстанской областей. В 
Восточно-Казахстанской области все камеры 
видеонаблюдения в школах полностью соот-
ветствуют установленным требованиям.
- Формирование благоприятной и без-

опасной среды на объектах образования 
является приоритетной задачей. Следу-
ет значительно активизировать работу 
по обеспечению безопасности учебных 
заведений. На местах требуется усилить 
межотраслевую координацию по профи-
лактике правонарушений в отношении 
детей и среди детей, — сказал А. Мамин. 
Глава Правительства поручил акиматам ре-

гионов до начала нового учебного года обе-
спечить организации образования материаль-
но-техническими средствами безопасности: 
системами видеонаблюдения с выходом на 
центр оперативного управления органов вну-
тренних дел, специализированной охраной, 
турникетами и «тревожными кнопками». 
Министерству образования совместно с заин-

тересованными госорганами дано поручение 
до 10 июля текущего года утвердить Дорож-

ную карту по обеспечению безопасности детей 
в организациях образования.
Министерствам образования, культуры, здра-

воохранения, внутренних дел поручено до 20 
июля этого года утвердить Инструкции по 
организации антитеррористической защиты 
ведомственных объектов, уязвимых в терро-
ристическом отношении.
Министерствам образования, внутренних 

дел, чрезвычайных ситуаций и акиматам реги-
онов дано поручение до конца июля текущего 
годаутвердить Алгоритм действий персонала 
и учащихся при возникновении чрезвычайных 
ситуаций, в дальнейшем на регулярной основе 
проводить в учебных заведениях антитерро-
ристические учения.
Премьер-Министр поручил акиматам усилить 

координацию школьных психологов и инспек-
торов по делам несовершеннолетних в прово-
димой работе с детьми с девиантным поведе-
нием. 

ЖД Акпарат.

Алматы облысында балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету мақсатында 
барлық мектептер, яғни 760 мектеп, 186 балабақша және 43 колледж толығымен 
бейнебақылау камераларымен қамтылған. Қазір осы камераларды жедел 
басқару орталығына байланыстыру жұмыстары жүріп жатыр. Бұл туралы 
бүгін Премьер-Министр Асқар Маминнің төрағалығымен селекторлық 
режимде өткен Үкімет отырысында білім беру объектілерінің қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету туралы баяндаған сөзінде облыс әкімі А. Баталов айтты, деп 
хабарлайды Алматы облысы әкімінің баспасөз қызметі.

По поручению Министра образования и науки РК А.Аймагамбетова казахстанские вузы 
запустят акции в поддержку вакцинации среди обучающихся. Студенты, привившиеся от 
COVID-19, в зависимости от возможностей вузов получат скидки на обучение, проживание в 
общежитиях и различные подарки, сообщается на странице МОН РК в Instagram.

білім нысандарындағы 
балалар қауіПсіздігі – 

басты назарда

КазахстансКие вузы заПустят аКции в 
ПоддерЖКу ваКцинации среди студентов 

По Поручению министра 

Жалпы Алматы облысында 760 жал-
пы білім беретін мемлекеттік мектеп-
терде 428 мың оқушы білім алуда. 
Облыс әкімі балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету үшін барлық мектеп-
тер мен балабақшаларда және кол-
ледждерде жалпы саны 989 камера 
орнатылғанын айтты. Алайда, бұл ка-
мералар жедел басқару орталығына 
шығарылмаған. Осыған байланысты 
өңірде мектептердегі қауіпсіздік жүйесін 
стандартқа сәйкес жаңғырту жұмыстары 
басталды.
- Биылғы жылы облыстық маңызы 

бар Талдықорған, Текелі және 
Қапшағай қалаларының 47 мектебінің 
бейнебақылау жүйесі жаңартылып, 
полиция департаментінің Жедел 
басқару орталығына шығарылады. Бұл 
мақсатқа облыстық бюджеттен 250 
млн. теңге бөлінді. Сондай-ақ, осы мек-
тептерде 187 млн. теңгеге бақылау 
жүйесі бар турникеттер орнатылады 
және мектептерді мамандандырылған 
күзет компаниялары күзететін бола-
ды, - деді А. Баталов.

залы, бассейны, билеты в театры, 
кинотеатры и на концерты.
Руководители указанных вузов по-

заботились и о преподавательском 
составе. Вакцинированные препода-
ватели получат надбавки или опла-
чиваемые выходные,» - говорится в 
сообщении.

Б а я н д а м а ш ы н ы ң 
сөзіне сүйенсек, биыл 
облыс мектептерін 
100 процент «да-
был түймелерімен» 
қамтамасыз ету үшін 
бюджеттен 106,4 млн. 
теңге қаралған. Ал 
2022 жылдың соңына 
дейін 713 мектепте 
қауіпсіздік жүйелері 
жаңартылатын бола-
ды.
Өңірде 743 жал-

пы білім беретін 
мектеп жылы 
д ә р е т х а н а л а р м ен 

қамтамасыз етілген, қалған 17 дәретхана 
биылғы жылдың соңына дейін жөнделеді.
Амандық Баталов оқушылардың ара-

сында буллингтен қорғану жөнінде алдын 
алу жұмыстарын жүргізу үшін жергілікті 
бюджеттен 30 млн. теңге бөлінгенін 
атап өтті. Сол сияқты кәмелетке 
толмағандарға шұғыл эксперименттік-
психологиялық кеңес беру үшін 21 жұмыс 
тобы құрылған. Осы жерде айта кет-
сек, «Ресурс» балалардың психикалық 
жағдайын диагностикалаудың 
автоматтандырылған жүйесі арқылы 7-11 
сыныптардың 99 мыңға жуық оқушысы 
компьютерлік тестілеуден өткен, сондай-
ақ 1084 педагог-психолог қайта даярлау 
курстарында оқытылды.
Сонымен бірге балалардың қауіпсіздігін 

қамтамасыз ету үшін облыста соңғы екі 
жылда 940 млн. теңгеден астам сомаға 
оқушылар тасымалдайтын 71 жаңа за-
манауи үлгіде жабдықталған автобустар 
сатып алынып берілген.

Алматы облысы әкімінің 
баспасөз қызметі.

«Вузы обеспокоены ситу-
ацией с распространением 
коронавируса в стране. Для 
них первостепенно здоровье 
студентов и преподавате-
лей. Поэтому они, после по-
ручения министра, исходя из 
своих возможностей, прини-
мают самостоятельные ре-
шения по стимулированию 
студентов и преподавате-
лей к вакцинации. Надеемся, 
что эта акция поможет про-
будить сознательность на-
ших граждан. И мы вместе 
сможем победить опасный 
вирус и добьемся того, что-
бы карантин завершился как 
можно быстрее. Призываем 
и другие вузы подключить-

ся к стимулированию вакцинации, 
так как вакцинация – единственный 
способ остановить распростране-
ние коронавируса», – отметил вице-
министр образования и науки Куаныш 
Ергалиев.

ЖД Акпарат.

Такие ВУЗ как: КазНУ име-
ни аль-Фараби, ЕНУ име-
ни Л.Н.Гумилева, КазН-
ПУ имени Абая, КазНИТУ 
имени К.И.Сатпаева, ЮКУ 
имени М.Ауэзова, ЗКУ име-
ни М.Утемисова, Атыра-
уский университет имени 
Х.Досмухамедова - уже запусти-
ли акции по поддержке вакцина-
ции. Для привившихся студентов 
ряда вузов уже предусмотрены 
скидки на обучение, прожива-
ние в общежитиях, бесплатные 
путевки в оздоровительные са-
натории, талоны на бесплатное 
питание и бесплатный проезд в 
общественном транспорте.
«Для вакцинированных сту-

дентов вузы планируют ор-
ганизовать бесплатные курсы по 
обучению иностранным языкам, 
компьютерной грамотности и раз-
витию предпринимательских на-
выков. Более того, студенты не-
которых вузов смогут получить 
бесплатные абонементы в фитнес-
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Жаңа әКімшіліК рәсімдіК-
ПроцестіК КодеКс не үшін қаЖет?

Бұл мәселенің төңірегіндегі са-
уалдар Jetisý media ақпараттық 
алаңында айтылды. Белгілі 
болғандай, жаңа заңның нормала-
ры өтініштерді қарау бөлігінде 
мемлекеттік органдардың жұмыс 
форматын өзгертуге арналған. 
Негізгі мақсаты - азаматтардың 
құқықтары мен заңды мүдделерін 
қорғауға бағытталған. Кодекс 
нормалары өтінішті қарау процесін 
де, алынған жауапқа шағымдану 
рәсімін де нақты реттейді. Өтініш 
бойынша қабылданған мемлекеттік 
органның шешімімен келіспейтін 
азаматтар сот тәртібімен 
шағымдануға құқылы. «Даулар-
ды мамандандырылған соттар 
қарайды. Қазақстан Республика-
сы Президентінің Жарлығымен 
(2021 жылғы 26 қаңтардағы) 21 
мамандандырылған ауданаралық 
әкімшілік соты құрылды. Оның 
ішінде біздің облыста облыс 
орталығы мен Қаскелең қаласында 
орналасқан 2 сот құрылады. Істі 
қарау мерзімдері өзгерді, дауды 
шешу үшін ақылға қонымды, бірақ 
3 айдан аспайтын мерзім бөлінеді. 
Бұдан басқа, талап қоюды қабылдау 
және қарау рәсімі оңайлатылды. 
Сот талап қоюды қайтаруға ғана 
құқылы. Талап арызды қараусыз 
қалдыру, талап арызды қабылдаудан 
бас тарту және іс жүргізуді тоқтату 
– көзделмеген;», — деп атап өтті 
жиынға қатысқан Алматы облысы 
Мамандандырылған ауданаралық 
экономикалық сотының судьясы 
Дархан Тоқбаев.   

Когда и КаК Пройдут выборы сельсКих 
аКимов в Казахстане – Подробности

«По практике день голосования вы-
падает на выходной день, который 
удобен для избирателей, чтобы не 
отвлекать в рабочее время. Я счи-
таю, что эта практика нормальная. 
Эту практику, я считаю, надо про-
должать», - сказал член Центральной 
избирательной комиссии Ерлан Дауыл-
баев.

Центральная избирательная комиссия 
утвердила типовой календарный план 
основных мероприятий по подготовке 
и проведению выборов акимов горо-
дов районного значения, сел, поселков, 
сельских округов.

КогДА нАзнАчАются выборы
«Отличие этой кампании в том, что вы-

боры будут не единовременными, а по 
мере истечения полномочий либо до-
срочного сложения полномочий работа-
ющих акимов», - уточнил заместитель 
председателя Центральной избиратель-
ной комиссии Константин Петров.

Выборы акимов городов районно-
го значения, села, поселка, сельского 
округа назначаются соответствующей 
районной (городской) избирательной ко-
миссией.

Общая продолжительность выборной 
кампании – месяц.

Выборы назначаются не менее чем за 
40 дней и проводятся не менее чем за 
10 дней до истечения срока полномочий 
действующего акима.

выДвиЖение КАнДиДАтов
Выдвижение кандидатов в акимы го-

рода районного значения, села, посел-
ка, сельского округа начинается со дня, 
следующего за днем назначения выбо-
ров.

Заканчивается выдвижение за 15 дней 
до дня проведения выборов, в 18.00 ча-
сов.

Избирательная комиссия продлевает 
срок выдвижения кандидатов не более 
чем на пять дней, если до окончания 
срока выдвижения есть всего один кан-
дидат.

КАК могут выДвигАться 
КАнДиДАты

Кандидаты могут выдвигаться:
политическими партиями из числа сво-

их членов. При этом политическая пар-
тия вправе выдвигать лишь одного кан-
дидата в одном избирательном округе;

путем самовыдвижения, при поддерж-
ке не менее 1% от общего числа изби-
рателей соответствующего округа, име-
ющих право голосовать.

Если на день окончания срока выдви-

жения есть всего один кандидат, то из-
бирком продлевает срок выдвижения 
кандидатов не более чем на пять дней и 
аким района вправе выдвинуть не менее 
двух кандидатов по согласованию с со-
бранием местного сообщества.

требовАния К КАнДиДАтАм
Кандидатом не может быть:
лицо, имеющее судимость, которая не 

погашена или не снята;
лицо, признанное виновным в корруп-

ционном преступлении или правонару-
шении.

Кандидат должен быть гражданином 
Казахстана и не моложе 25 лет.

Одно и то же лицо не может быть из-
брано акимом одного и того же горо-
да районного значения, села, поселка, 
сельского округа более двух раз подряд.

регистрАция КАнДиДАтов
Регистрация кандидатов начинается 

после получения всех необходимых до-
кументов, а завершается за 10 дней до 

Отличие выборной кампании в том, что акимов сел будут менять не всех сразу, а по мере истечения 
срока их полномочий. Как пройдут выборы акимов городов районного значения, села, поселка, сельского 
округа в Казахстане, рассказали в Центризбиркомесообщает ЖД Акпарат со ссылкой на Sputnik.

выборов, в 18.00.
Территориальная избирательная ко-

миссия выдает кандидатам соответству-
ющие удостоверения. Не позднее чем на 
пятый день после регистрации публикует 
в местных СМИ сообщение о регистра-
ции кандидата.

ПреДвыборнАя АгитАция
Предвыборная агитация начинается 

с момента окончания срока регистра-
ции кандидатов, то есть за 10 дней до 
дня выборов. Заканчивается в 00.00 по 
местному времени дня, предшествую-
щего дню выборов.

День голосовАния
Выборы проходят в день голосования с 

07.00 до 20.00.
Подсчет голосов на избирательных 

участках – не позднее 12 часов с момен-
та окончания голосования.

Установление итогов – до трех дней со 
дня выборов.

регистрАция 
избрАнных АКимов

Территориальные избирательные ко-
миссии района (города):

в течение 7 дней регистрируют избран-
ного акима;

выдают избранному акиму соответ-
ствующее удостоверение;

Полномочия избранного акима начина-
ются с момента его регистрации терри-
ториальной избирательной комиссией.

Ранее глава государства сообщил, что 
в первую очередь будут проведены вы-
боры 729 сельских акимов, а до конца 
года предстоит избрать еще 46 руково-
дителей местных органов власти.

грАФА «Против всех» 
Помощник президента Казахстана по 

политическим вопросам Ерлан Карин 
сообщил, что на предстоящих выборах 
сельских акимов в республике заработа-
ет еще одна инициатива Касым-Жомар-
та Токаева. В избирательные бюллетени 
будет включена графа «против всех».

Карин напомнил, что о необходимости 
введения этой нормы в законодатель-
ство глава государства впервые заявил 
на открытии первой сессии парламента 
VII созыва 15 января текущего года.

«Затем был разработан соответ-
ствующий законопроект. И уже 24 мая 
глава государства подписал конститу-
ционный закон «О выборах в Республи-
ке Казахстан» и сопутствующий закон 
«О внесении изменений и дополнений в 
некоторые законодательные акты по 
вопросам выборов», которые вступили 
в силу в начале июня. Таким образом, 
эта знаковая инициатива главы госу-
дарства была качественно реализова-
на фактически в течение полугода», 
- отметил Ерлан Карин.

По его мнению, появление в бюллете-
нях графы «против всех» значительно 
расширит избирательные права элек-
тората и даст возможность отобразить 
весь спектр политических взглядов в 
ходе выборов. Также новелла будет спо-
собствовать повышению политической 
культуры и электоральной активности 
казахстанцев.

ЖД Акпарат.

Сот әкімшілік процеске қатысушылардың 
түсініктемелерімен, мәлімдемелерімен, 
өтінішхаттарымен, олар ұсынған 
дәлелдермен, дәлелдемелермен және 
әкімшілік істің өзге де материалдары-
мен шектелмей, әкімшілік істі дұрыс 
шешу үшін маңызы бар барлық нақты 
мән-жайларды жан-жақты, толық және 
объективті зерттейді. Жалпы, әкімшілік-
аумақтық бөліністі қабылдау құқықтық 
мемлекет идеясына сәйкес мемлекет пен 
қоғам арасындағы қатынастардың жаңа 
сатысына, заңның үстемдігін қамтамасыз 
ету жөніндегі маңызды қадамға айнала-
тынын, сондай-ақ елдің инвестициялық 
климатына жағымды әсер ететінін 
атап өтеміз.   Алматы об-
лысы Әділет департаментінің халыққа 
құқықтық түсіндіру және заңгерлік 
қызмет көрсету бөлімінің басшысы 
Айнұр Дауылбаеваның айтуынша, АПБК 
барлық органдар сақтауға міндетті Жаңа 
қағидаттарды бекітуде. Олар адамдар-
ды билік субъектілерінің ықтимал теріс 
қылықтарынан қорғауға бағытталады. 
Енді азаматтардың құқықтары мен 
бостандықтарын шектейтін Мемлекеттік 
шара мөлшерлес болуға, яғни жарамды 
әрі қажетті болуға тиіс. Заң актілерінің 
барлық күмәндері, қайшылықтары мен 
түсініксіздігі азаматтардың пайдасына 
түсіндіріледі.
«Азамат мемлекеттік орган 

қабылдаған шешімнің заңды екеніне 

сенімді бола алады. Егер заңсыз шешім 
қоғамның мүдделеріне қайшы келсе, 
онда ол адал азаматқа келтірілген 
залалды міндетті түрде өтей оты-
рып жойылады. Азамат ұсынған 
құжаттар мемлекеттік орган керісінше 
белгілегенге дейін дұрыс деп есептеледі. 
Принциптерді бұзу оның сипаты мен 
маңыздылығына қарай әкімшілік актінің 
күшін жоюға әкеп соғады. Егер біз 
Әкімшілік кодекстің процедуралық және 
процедуралық бөліктеріне тоқталатын 
болсақ, біріншісінде азаматтар мен 
заңды тұлғалардан түскен өтініш бой-
ынша Мемлекеттік органдардың шешім 
қабылдау, қарау және шығару процедура-
сы, сондай-ақ шағымдану тәртібі егжей-
тегжейлі жазылған деп айта аламыз. 
Мұнда Тараптардың құқықтары мен 
міндеттері бекітілген», — деді спикер.
Енді әкімшілік орган, лауазымды тұлға 

өтініш берушіге келіп түскен өтініш бой-
ынша алдын ала шешімге қатысты өз 
ұстанымымен танысуға және айтуға 
мүмкіндік беруге міндетті. Бұл туралы 
тыңдау хаттамасы жүргізіледі.
«Жаңа АПК бойынша сот өз бастамасы 

бойынша дәлелдемелер жинауды, даудың 
барлық мән-жайларын анықтауды, та-
лап қоюлардағы формальды қателерді 
жоюға жәрдемдесуді жүзеге асыратын 
болады. Мемлекеттік орган жеке неме-
се заңды тұлға емес, өзінің дұрыстығын 
дәлелдеуге міндетті. Іс жүзінде сот 

әкімшілік органның шешімін тексереді. 
Судьяның жаңа рөлі шенеуніктердің 
мінез-құлқын тәртіпке келтіреді және 
азаматтардың құқықтарын қорғау 
үшін қолайлы жағдайлар жасайды. 
Сотта жеңіске жеткен адамдар үшін 
түпкілікті нәтиже маңызды-шешімнің 
орындалуы. Әрбір орындалмаған сот 
шешімі әділеттілік салтанатына күмән 
тудырады. Сот шешімдері мен өзге 
де актілерді орындау принципі біздің 
мемлекетіміздің негізгі міндеті бо-
лып табылады және Конституцияда 
белгіленген. Сондықтан әкімшілік сот 
өз шешімдерінің орындалуына қатаң 
бақылауды қамтамасыз етеді. 
Ол үшін ақшалай өндіріп алу инсти-

туты енгізіледі. Мұндай шара сот та-
лаптарын орындамағаны, сот шешімін 
орындамағаны үшін қолданылады», 
— деді Алматы облысы Әділет 
департаментінің халыққа құқықтық 
түсіндіру және заңгерлік қызмет көрсету 
бөлімінің бас маманы Тілек Арынханұлы.
Айта кету керек, ақшалай өндіріп алу 

мөлшері 10-нан 100 айлық есептік 
көрсеткішке дейін болады. Ақшалай 
өндіріп алу сот шешімі орындалғанға 
дейін бірнеше рет қолданылуы мүмкін. 
Бұл шешімдердің орындалуын және 
іске қатысатын басқа да адамдардың 
құқықтарына деген құрметті арттырады.

ЖД Ақпарат.
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Жұрт даналығында «Әкім бол, халқыңа жақын бол» деген тәмсілді сөз бар. 
Халық айтса, қалып айтпайды. Аудан әкімі Әлібек Жақанбаев ауданға қарасты 
ауылдарды аралап, сондағы тұрғындармен кездесіп, олардың мұң-мұқтажын, 
үнін тыңдап қайтты. Мұндағы мақсаты «олар жайлы білгің келсе, ортасына 
түсіп көр» деген ойдың астарын таразылау.

түйітКілді мәселелердің 
түйіні тарқайды

Масақ орта мектебінің күрделі жөндеуден 
өткізу қажеттігін сөз етті. Нұрлы 
ауылындағы дәрігерлік амбулаторияның 
құрылысы барысын баяндады. Аудан 
басшысы өз кезегінде Нұрлы ауылының 
аумағында орналасқан иесіз нысандар-
ды бұзу және заң аясында кезекте тұрған 
тұрғындарға берілу керектілігі туралы 
нақты тапсырма берді . Ал жиын бары-
сында көтерілген екі мәселе бойынша 
аудан әкімі оларды шешу жолдарының 
заң шеңберінде қарастыратынын, нақты 
жұмыстар атқарылатынын жеткізді. 
Бартоғай ауылдық округіне сапарлатқан 

аудан басшысы ауыл тұрғындарымен 
кездесті. Ел ішіндегі аузы дуалы азамат-
тар көтерген мал жайылымдық жердің 
жоқтығы мен ауыз су құбырларының 
қайта жаңғыртудан өткізу мәселесін 

көтерді. Мұндай 
мәселенің әр 
жерде жиі бас 
көтеретінін сөз 
еткен әкім оның 
заңдылық жол-
мен шешілетінін, 
н а з а р д а 
ұ с т а й т ы н ы н 
жеткізді. Өз 
к е з е г і н д е 
ауылдық округ 
әкімі Талғат 

Ө м і р б е к о в 
күрделі жөндеуді 
қажет ететін 
екі мектептің 
күрделі жөндеу 
жұмысы бары-
сын, халыққа 
қажетті дәрігерлік 
амбулаторияның 
қ ұ р ы л ы с ы н 
және ауылдың 
екі көшесіне 
күрделі жөндеу 

жұмыстарын тілге тиек етті. Әлібек 
Жақанбаев тұрғындар көтерген 
мәселелер тиісінше шешілетінін жеткізді. 
Е к б е к ш і қ а з а қ 

ауданының әкімі 
мұнан кейін Ақши 
ауылдық округі 
т ұ р ғ ы н д а р ы м ен 
кездесті. Шырай-
лы жүздесуде 
Әлібек Жақанбаев 
ауданның даму 
жайын пысықтап, ел 
ішінде атқарылып 
жатқан шаруалар-
ды баяндады. Ауыл 
тұрғындары өз 
кезегінде Ақши-Саз 
аймақтық автожолдың жайын, желді күні 
электр желісінің жиі сөнетінін, аяқсу жолы 
арықтардың қайта аршылуын мәселе етіп 
көтерді. Ауыл әкімі Сабыржан Айтбаев 
Қайрат ауылындағы мектеп пен мәдениет 
үйінің қайта жаңғыртудан өткізу жай-
ын қозғады. Аудан басшысы көтерілген 
мәселелер бойынша сала мамандарына 
нық тапсырма беріп, Қайрат ауылында 
модульдік мектеп салыну жоспарланып 
отырғанын, Ақши ауылында шағын спорт 
кешені салуды ұсынды.
Балтабай ауылдық округінде халықпен 

сельхозПроизводители 
алматинсКой области 

заКонтраКтовали ПоставКи 
ПродуКтов Питания

быржан company» для закупа социально 
значимых продовольственных товаров, 
ТОО «Когер Лтд» для поставок яйиц, 
ТОО «АксайНан» для поставок фор-
мавого хлеба, ТОО «Ляззат-2016» для 
поставок молочных изделий,  ТОО «Ак-
суКант» для поставок сахара и другим 

производителям.
В целом, овощи, продукты питания бу-

дут поставлять в торговые сети напря-
мую и будут доступны по фиксированной 
цене для алматинцев и жителей алма-
тинской агломерации. 
«По итогам встречи и заключенно-

го меморандума мы законтрактовали 
стороны по поставке продовольствен-
ных товаров, также акимат Алматы 
начнет выдавать льготные займы 
сельхозпроизводителям Алматинской 
области. Хочу отметить, что меж-
региональное сотрудничество Алма-
тинской области и города Алматы 
активно развивается и имеет важное 
значение для жителей двух регионов. В 
эту работу мы продолжим вовлекать 
все больше производителей и торго-
вых сетей», - рассказал председатель 
Правления СПК «Жетісу» Руслан Кожас-
баев.
В рамках рабочей встречи делегация 

посетила завод по выпуску молочных 
изделий ТОО JLC, птицефабрики ТОО 
Когер ЛТД и АО “Алатау Құс”, Коксуский 
сахарный завод, завод по производству 
продуктов питания ТОО «Маревен Фуд 
Тянь-Шань» и поля крестьянского хозяй-
ства «Наздана».
В свою очередь заместитель акима го-

рода Алматы Максат Кикимов выразил 
благодарность за организацию встречи 
руководствам Алматинской области и 
«СПК Жетісу». 
«Нами достигнуты договоренности 

по прямым поставкам продовольствен-
ной продукции от товаропроизводи-
телей Алматинской области. Теперь 
фермеры будут поставлять в Алма-
ты овощи, сахар, молочные продукты, 
мясо птицы, яйца, макаронные изделия 
и другие продовольственные товары. 
Причем производители будут привоз-
ить товары в торговые сети и рынки 
города напрямую, без длинной цепочки 
посредников. Мы также договорились 
об осуществлении поставок согласно 
рекомендуемых цен и недопущении не-
обоснованного повышения цен на по-
ставляемую продукцию», - добавил 
Максат Кикимов.

ЖД Акпарат.

В Талдыкоргане подписан меморан-
дум о взаимном сотрудничестве по 
обеспечению продовольственной 
безопасности между предпринима-
телями и акиматами Алматинской 
области и города Алматы, сообща-
ет пресс-служба Палаты предпри-
ниматеей Алматинской области.
На организованной встрече АО «РИР 

«СПК «Жетісу» руководство регионов 
обсудили с сельхозпроизводителями и 
торговыми сетями вопросы прямых по-
ставок продуктов питания. Достигнутое 
соглашение в рамках поручения Главы 
государства по стабилизации цен на со-
циально значимые продовольственные 
товары позволит сдерживать цены и 
станет хорошим подспорьем для мест-
ных производителей. На встрече при-
няли участие заместитель акима Ал-
матинской области Серик Турдалиев, 
заместитель акима г.Алматы Максат Ки-
кимов, председатель Правления «СПК 
«Жетісу» Руслан Кожасбаев, замести-
тель «СПК «Алматы» Айдын Керимбек, 
а также руководители крупных предпри-
ятий, крестьянских хозяйств, представи-
тели торговых сетей.
В частности достигнута договоренность 

о прямых поставках молока и молочной 
продукции компанией ТОО «JLC Сүт» и 
ТОО «Ляззат-2016», по поставке сахара 
с ТОО «Аксу кант», по поставке яиц с 
ТОО «ТОО «Когер ЛТД» и ТОО «Алатау 
Кус», также подписаны меморандумы с 
ТОО «Magnum Cash&Carry», ТОО «МСС 
Trade Company», КХ «Бимуратов Ай-
хан», ТОО «Уштобе- Айдын», ТОО «Naz 
Dana», ТОО «Маревен Фуд Тянь-Шань».
Отметим, в Алматинской области с про-

шло года в целях стабилизации цен на 
социально значимые продовольствен-
ные товары был применен механизм 
льготного кредитования субъектов пред-
принимательства. Льготные займы были 
выданы крупной торговой сети ТОО «Са-

Әуелі аудан басшысы Ә.Жақанбаев 
Қаражота ауылдық округіне атбасын 
бұрды. Тұрмысы жайлы, түтіні түзу 
ауылдың ақсақалдары оны жыры шырай-
мен қабылдады. Қалай дегенмен аудан 
басшысымен кездесіп, базынасын айту жиі 
бола бермейді. Емен-жарқын жүздесуде 
сөз алған ауылдық округ әкімі елдің үнін 
жеткізді. Ауылдағы қайта жаңғыртуға 
сұранып тұрған типтік емес қос мектептің 
ахуалын баяндады. Бүгінде екі білім ұясы 
әбден ескірген. Сондай-ақ, Қаражота 
ауылдық дәрігерлік амбулаторияның 
да жағдайы мәз емес. Аудан басшы-
сы мамандарға қайта жаңғыртудан өтуі 
тиіс үш нысанның жобалық-сметалық 
құжатын даярлауды тапсырды. Ауыл 
ақсақалдары іскерлігімен көзге түсіп 
жүрген Ә.Жақанбаевқа халықтың 
егінмен айналысуына мүмкіндігі жоғын, 
нәтижесінде ауылшаруашылығының 
кенжелеп отырғанын жеткізді. Халықтың 
базынасын естіген әкім сала маман-
дарына және сала бойынша жауапты 
орынбасарына арнайы комиссия құрып, 
халықтың егін егуіне мүмкіндік жаса-
уы үшін жұмыстар жүргізуін тапсырды. 
Ауыл тұрғындары тиісті жұмыстарды 
қолға алып, мәселесінің шешілуі септесіп 
жатқан аудан басшысына алғысын айтып, 
батасын берді. 
Мұнан кейін Масақ ауылдық округіне 

барған аудан басшысы Ә.Жақанбаев 
әуелі мұндағы «Ауыл – ел бесігі» 
бағдарламасы аясында жүзеге асып 
жатқан жұмыстармен танысты. Ауылдық 
округ әкімі Нұрмұхан Ертай бағдарлама 
аясында мамыр айынан бері жүзеге 
асып жатқан шаруаларды тізіп шықты. 
К.Ұлтарақов ауылында сумен жабдықтау 
жүйесін қайта құру және салу барысы-
на тоқталды. Сонымен қатар ауыл әкімі 

кездескен айдан басшысы Әлібек 
Жақанбаев ауылдық округке қарасты 
жеті ауылдың жайымен танысты. Мұнда 
да тұрғындар бірнеше мәселенің ба-
сын қылтитты. Атаулы мәселелердің 
қатарында мәдени орталықтың жоқтығы, 
елді мекенді газдандыру, баспана 
салуға меншікті жер беру, ауыл жол-
дарын жөндеу сынды ауқымды шаруа-
лар бар. Аудан әкімі өз жұмысы бары-
сында әр тұрғынның ұсыныстары мен 
шағымдары ескерілетіндігін және осы 
мәселелер барысында тиісті жұмыстар 
атқарылатындығын жеткізді.
Мұнан соң аудан басшысы Әлібек 

Жақанбаев азаматтарды жеке қабылдап, 
тұрғындардың мәселелеріне құлақ түрді. 
Қабылдауда көтерілген мәселелердің 
дені тұрғындардың жеке мәселелері. Атап 
айтқанда біреу үй алуды, енді біреуі үй 
салуға жер алуды көтере келіпті. Барлық 
мәселені тыңдаған аудан басшысы тиісті 
сала басшыларына тапсырма беріп, 
тұрғындарды толғандырған жайлардың 
тиянақты әрі заң аясында шешілуіне 
мұрындық болуды тапсырды. Мұнан 
өзге, аудан басшысы Әлібек Жақанбаев 
карантиндік шараларды толық сақтай 

отырып, айына екі рет, Есік қаласында 
әр айдың бірінші дүйсенбісінде, Шелекте 
әр айдың соңғы дүйсенбісінде қоғамдық 
қабылдау өткізуде жоспарлап отыр. 
Аудан әкімі ауылдардың жайын толықтай 

таразылап, ауқымды мәселелерді на-
зарында ұстайды. Өйткені, халықтың 
жағдайын түзеу, олардың қолайлы ор-
тада өмір сүруіне жағдай жасауды ел 
президенті Қ.Тоқаев нығырлай тапсырған 
еді. «Әкім бол, халқыңа жақын бол» деген 
осы. 

м.мақсым.
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Қай халықты алсақта, 
бәрінің де өзіне лайық тілі 
бар. Халық өзінің тілін ең 
ардақты нәрсе деп есептейді, 
сүйеді. Ал, қазақ халқының 
тілі – домбыраның үні 
деп білеміз. Домбыраның 
үнің жырламаған қазақ, 
естімеген құлақ жоқ шығар. 
Бұл аспаптың сазды әуені, 
бір пенденің құлағына жетсе 

болғаны, жүрегін жылытып, күмбірлеген қоңыр дауысымен адамды 
жаулап алады. Сол үнімен қазақ елін, жерін тербеп, бірге біте қайнасады. 
Ұлы ақын Қадыр Мырза Әлінің «Нағыз қазақ қазақ емес, нағыз қазақ – 
домбыра» деген сөзінде терең мән жатқаны анық. Мұндай тұжырымның 
астарында қазақтың осынау киелі аспабын құрметтемеген, домбыра 
үніне елтімеген адамда қазақы қасиет жоқ деген ой жатқанын аңғаруға 
болады. Мұндай жайтты өмірден көріп-біліп, ұшырастырып та 
жүрміз. Адамдардың бәрінің бірдей музыкалық қабілеті бола бермейді. 
Ал қандай адам болсын музыканы сүйіп тыңдайтыны хақ. Демек, 
музыка адамдардың рухани қорегі деуге болады. Ал өзге халықтар 
секілді қазақтар да өзінің ұлттық аспаптарын құрметтеп, ән-күйлерін 
тыңдайды. Өнерден ләззат алады. Әсіресе, домбыраның үні естілгенде 
елеңдемейтін қазақ жоқ шығар, сірә.

инвесторлар аудан 
тынысын Кеңейтеді

«шеКтеулі» деген 
шеКтеу болмауы тиіс

домбыра – дала Киесі

Жуырда аудан басшысы 
Әлібек Жақанбаев Швейцария 
мен Украина мемлекетінен 
келген ірі инвесторлармен 
кездесті. Сүбелі кездесу-
де инвесторлар ауданда 
атқаратын жұмыстарының 
жобасымен таныстырды. 
Шетелдік құрылым өкілдері 
«KS Genetics Kazakhstan LTD» 
компаниясы Қырбалтабай 
ауылдық округінде 
орналасқан «Жетысу Соя» 
ЖШС-нің кәсіпорнының 60 
пайыз үлескері болуға дай-
ын екенін түсіндіріп, алдағы жоспа-

Қоғам болғасын бәрі болады. Мінсіз 
қоғам түзілген емес. Сол азаматтық 
институттың ажырамас бөлшегі 
– мүмкіндігі шектеулі жандар. Мем-
лекет те олардың қоғамнан тыс 
қалмауын жіті қадағалап келеді. Ел-
басы бір сөзінде мүгедектер үшін 
еліміздің кедергісіз аймаққа айналуы 
тиістігін айтқан. Сол мүмкіндікті 
олар да пайдалануда. Қазір оқшау 
қалған мүгедек жоқ, бірі – оқиды, бірі 
– кәсіппен шұғылданады, енді бірі 
– жұмыс істейді. Дені сау адамдар-
мен иін тіресіп қарекет етуде. Міне, 
осындай ерекше қажеттіліктері 
бар адамдар үшін жағдай жасау са-
пасын арттыру бойынша ауданның 
мемлекеттік органдарының 
жұмысы және мемлекеттік қызмет 
көрсету мәселелері Қоғамдық кеңес 
отырысында талқыланды.
Қоғамдық кеңесінің отырысында 

Қазақ радиосынан ұлтымыздың 
ұлы өнерпаздары, тамаша күйшілер 
Құрманғазының, Тәттімбеттің, 
Дәулеткерейдің, Динаның күйлерін 
тыңдасаң, құлақ құрышын қандырады. 
Осынау күй жауһарларын қанша 
тыңдасаңыз да жалықпайсыз ғой, 
шіркін. Өн бойың балқып тыңдағың 
келе береді. Адамға эстетикалық 
ләззат беруінен бөлек, күйдің тәрбиелік 
мәні зор. Сондықтан да болар, күй 
орындалған кезде қарттарымыз радио, 
теледидар дауысын күшейтеді. Өйткені, 
осындай тамаша өнер туындылар 
арқылы жастардың зердесінеұлттық 
құндылықтарды, тәлім-тәрбие мен 
қазақылық қасиеттерді сіңіруге болады. 
Қазақ ежелден домбыраны киелі аспап 
санаған. Домбырамен асқақтата ән са-
лып, күмбірлетіп күй төккен халықпыз 
ғой. Сондықтан домбыраға үкі тағып, ая-
лап төріне іліп қою қазақтың дәстүріне 
айналған. Әсіресе, ауылдық жерлерде 
қай қазақтың үйіне барсаңыз төрінде 
домбыра ілулі тұрғанын көресің. 
Қазақтың ұлт-аспаптар оркестрінде ең 
негізі аспап домбыра, ал домбыраға өзге 
аспаптар қосылғанда ерекше ғажайып 
дауысқа айналады. Бала күнінен ұлт 
аспаптарының үнін, халқымыздың саз-
дарын тыңдап өскен азаматтар өзінің 
ұлты¬нан, ұлттық мәдениетінен, тілінен 
ажырауы да мүмкін емес екені педаго-
гика, психология ғылымдарында нақты 
дәлелденген. 
Иә, домбыра – қазақтың қасиетті 

аспабы,  құнды байлығы, таптырмас 
қазынасы. Қазақ пен домбыра егіз 
ұғым. Күні кешеге дейін әр үйдің төрінде 
ілулі тұратын ұлттық аспабымыздың 
күмбірлеген үні бүгінде алыстап бара 
жатқаны көңіл құлазытады. Той-
томалақ пен беташарларда ғана үнін 
естіп жүрген қасиетті домбырамызды 
Елбасы Нұрсұлтан Әбішұлы 2018 жыл-
дан бастап арнайы мереке күндердің 
қатарына қосқан болатын. Бұл, сөзсіз, 
жағымды жаңалық. Себебі, жыл сай-
ын атап өтілетін осынау мерекелік 
күннің ұлттық руханиятымызға 
қосар үлесі орасан зор. Күмбірлеген 

ры «Жетысу Соя» ЖШС аумағында 
2021-2023 жылдар аралығында 

қуаттылығы 30 тоннаға элева-
тормен сақтау қоймасы және 50 
тонна жем өндіру зауытын салуды 
көздеп отыр.
Аудан басшысы шетелдік 

инвесторлардың жоспарына оң 
бағасын беріп, аталған жұмыстар 
жүзеге асқан жағдайда еңбек 
өнімділігімен қатар аудан экономика-
сына серпін боларын жеткізді. Қалай 
дегенмен, бұл келіссөздер аудан тыны-
сын кеңейте түспек. 

ЖД Ақпарат.

Еңбекшіқазақ ауданы әкімі аппараты 
басшысының Еңбекшіқазақ ауданы 
әкімдігінің атқарушы органдарының 
2021 жылдың 5 айында мемлекеттік 
қызметтерді электрондық форматқа 
көшіру және халықтың цифрлық 
сауаттылығын арттыру жөніндегі 
жұмысы туралы баяндамасы тыңдалды.
Сондай-ақ, ауданның Ават және 

Қорам ауылдық округтері әкімдерінің 
ерекше қажеттіліктері бар адамдарға 
мемлекеттік қызмет көрсету кезінде 
«кедергісіз орта» құру жөніндегі жұмысы 
туралы баяндамалары тыңдалды.
Ерекше қажеттіліктері бар тұлғалар 

үшін мемлекеттік қызмет көрсету кезінде 
«кедергісіз орта» құру бойынша қызмет 
есебін талқылау нәтижелері бойынша 
Мемлекеттік қызмет көрсету сапасын 
жақсарту бойынша ұсыныстар берілді.

ЖД Ақпарат.

домбыраның үні батыр¬ларымызға 
рух, ақындарымызға шабыт берген. 
Домбыра әрбір қазақтың рухын көкке 
көтеретін құнды қазынамыз болуы тиіс. 
«Сарыарқа», «Балбырауын», «Адай», 
«Әлқисса» күйлері – ұлттық рухымыз-
ды көтеретін таңғажайып туындылар. 
Домбыраның пернесінен шыққан күйде 
халқымыздың терең тарихы бар. Біз 
атадан балаға аманат болған асыл 
мұрамызды сақтап, қадір тұтуымыз 
қажет. «Өнер – ұлт келбеті» дейді 
дана халқымыз. Баршамызға ортақ 
құндылық – домбыраны жан-жақты на-
сихаттап, жас ұрпақтың санасына сіңіру 
өте маңызды.  
Осынау әдемілікпен астасқан 

аспаптың құрылысы да ерекше. Дом-
быра дараланып тұрады. Ол – екі шекті 
қасиетті аспап. Бұрын ата-заманымыз-
да домбыраның күйі дерттерді жаза 
білген деседі. Домбыраның қасиетін, 
күш-құдыретін осы жерден ақ көруге бо-
лады. Сырға толы күйдің сөйлей білетіні 
де содан. Өзінің бір тілі бардай жүректі 
тербетіп, ақыл айтатыны да бар. 
Домбыра қазақ халқы үшін жай ғана 
музыкалық аспаптардың бірі ғана емес, 
ол ата-бабамыздан қалған мұра, қазіргі 
«қазақ» деген аттың символы, қазақ 
халқының бойтұмары. Үні қазақты тер-
бетсе, күйі әлемді тербететін бүкіл адам-
зат құралы. Күннің шуағындай, өмірдің 
маңызындай қазақтың қанына сіңген 
домбыра шеруі ешқашан қазақ жады-
сынан кетпейді. Қазақ домбыра үшін 
асыл қазына тәріздес. Жылт-жылт етіп 
тұрмаса да, асыл тастан әдемі көрінетін 
аспап. Әдемі болғаны соншалық, иіріліп 
салған оюы, екі шегі, жеті нотасы, қоңыр 
дауысы бәрі-бәрі асыл тастан ерекше 
көрінеді. Еңбекшіқазақ ауданы, Ше-
лек ауылы «Балалар музыка мектебі» 
Халық аспаптар домбырашылар 
бөлімінің «Күй-Шашуын» нақышына 
келтіріп орындады.

«балалар музыка мектебі» 
«ҰлттыҚ ДомбырА КҮнІ»

Шелек ауылы,
 еңбекшіқазақ ауданы.
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ұлттық рух бар Жерде рухани Жаңару бар

КооПеративы для Фермеров
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Рухани жаңғырудың негізінде 
жеке адамның, халықтың тұлғаға 
айналатындығын ата бабаларымыз жете 
түсінген. Батырлықтың, шешендіктің, 
тума талант иесі болып ұлт өнерінің 
тарихта терең арнасын қалдырудың 
өзі қазақ баласының тарихтағы 
жасампаздық рухының биіктігін 
көрсетеді. Ал ұлтына игілік әкелетін 
жасампаздық қасиет бұл жаңашылдыққа 
биім, өресі биік адамның ғана қолынан 
келмек. Сырттан келетін, елді әлсірететін, 
ең соңында елді тәуелсіздіктен айы-
ратын нәрселерге тарихтағы қазақ 
жастарының рухани деңгейімен қарсы 
тұруы, ауызбіршіліктің, білімі арқылы 
саясаты мен тәжірибесі күшті жаумен 
иығын теңестіре білуінде. Бұл жаста 
болса қазақтың ұл, қыздарының за-
манынан қалмай болашақты зерде-
леп, ұлттық мүдде деңгейінде ойланған 
деңгейін көрсетеді.
Қоғамда интеллектуалдық ой өріс болу 

үшін ұрпақ болмысы мінсіз болуы қажет. 
Елдің тұрмыс тіршілігімен тыныс алып, 
өмірімен етене байланысып өскен ұрпақ 
өмірге ширығып өседі. Өмірге ширыққан 
адам елге жаны ашитын, бойында бар 

фермеры на «диком рынке.
Фермеры за предоставляемые им се-

мена, удобрения и материалы рассчиты-
ваются своей продукцией после уборки 
урожая. Поэтому благосостояние фер-
меров растет, они чувствуют себя ком-
фортно в коллективе и иногда даже со-
ревнуются между собой».
 Марат Мансуров, фермер:
-Первым шагом для нас было то, что 

Бахытгуль (Бахытгуль Ельчибаева, 
исполнительный директор ОФ “Фонд 
местных сообществ Енбекшиказахско-
го района” – прим. ред.) нас всех объ-
единила и показала, как нужно рабо-
тать. Сейчас мы за будущее спокойны. 
Мы знаем, что в этом году все сдадим, 
расплатимся с долгами и к весне полу-
чим семена, чтобы увеличить посев-
ные площади. И еще, мы знаем, что 
все, что мы вырастим, обязательно 
реализуем.

о выгоДе теПлиц
Бахытгуль Ельчибаева, исполни-

тельный директор ОФ “Фонд мест-
ных сообществ Енбекшиказахского 
района”, соучредитель кооперати-
ва “Фермеры Чилика”:
- Земля истощается. Из года в год 

урожайность полей падает, а прибыль 
уменьшается. Но фермеры раньше не 
знали других вариантов, кроме как ра-
ботать на полях.  А сейчас мы показа-
ли им новый путь. Если у них есть не-
большая теплица на 320 квадратных 
метров, то они могут позволить себе 
высвободить полтора-два гектара 
земли, которая может отдохнуть и 

Рухани жаңғыру идеясы ата мекенмен ұлттың бір болуын, үнемі ұрпақ пен туған жердің байланысуын, 
адам мен табиғаттың тұтастығын негіздейді. Рухани жаңғыру ұлттық болмыстың негізінде мемлекет 
өмірінде қалыптасатын интеллектуадық өріс. Ол жеке адамды, ұрпақты, ұлтты, халықты табиғаттан, 
өзінің төл болмысынан ажыратып алып кетпейді, керісінше өз болмысының әлеуметтік рухани негіздерін 
сақтай отырып оны нығайтуға, қорғауға, сақтап қалуға ықпал ететін ұғым, ұлттық деңгей, бір ұрпақтың 
мемлекеттің тархы мен болашағы алдында жасайтын, қол жеткізетін жетістігі.

«Фонд местных сообществ Енбекшиказахского района» (ФМС) 
позволил фермерам через кооперацию и совместное выращивание 
продукции грамотно организовать процесс «от поля до прилавка» 
(выращивание, транспортировка, хранение и сбыт) и более устойчиво 
развиваться в нынешних нестабильных условиях.

қабілетті, қолы жеткен бар игілігін елге 
арнайды. Елге жаны ашитын зиялы 
адам өз заманының жетістігін білімге, 
өнерге, ғылымға жастарды бағыттау 
оның жетістігіне елдің қолын жеткізу деп 
түсінеді.  Жеке адамның, әлеуметтің ру-
хани жаңғыруы өмірге, уақытқа ақыл па-

восстановится. Выращивание урожая 
в теплицах дает такой же доход, как 
полтора-два гектара земли в поле.
В итоге фермеры перешли от трудо-

затратной работы на полях к выращи-
ванию овощей в пленочных теплицах. 
Теплицы оказались лучше открытого 
грунта по нескольким параметрам: Во-
первых, теплица позволяет получать 
более ранние урожаи и с меньшими ри-
сками; Во-вторых, супермаркеты и ре-
стораны требуют овощную продукцию 
по определенным стандартам (внешний 
вид, размеры, форма). Добиться этого в 
теплицах намного проще.
Кроме того, теплица упрощает процесс 

выращивания продукции, экономит вре-
мя фермеров  и делает процесс выра-
щивания овощей более комфортным.
Шакир Алаев, фермер:
-Уже несколько лет я выращиваю ово-

щи. У меня 6 га земли. В этом году 
мы дали земле отдохнуть, посадили 
люцерну. После отдыха земля даст 
хороший урожай. ФМС помог нам по-
строить теплицу возле дома, где мы 

Этот опыт может быть успешно 
применен фермерами, личными 
подсобными хозяйствами и дач-
никами и в других регионах Казах-
стана.

ПроизвоДственнАя 
цеПочКА 

«от Поля До ПрилАвКА»
 «Фонд местных сообществ Ен-

бекшиказахского района» работа-
ет с фермерами уже на протяже-
нии девяти лет. И за это время он 
объединил разрозненных  индиви-
дуальных фермеров Алматинской 
области в жизнеспособный коопе-

ратив.
В 2020 году при поддержке Программы 

Малых Грантов Глобального Экологиче-
ского Фонда (ГЭФ ПМГ) кооператив, уве-
личил свой потенциал и вышел на новый 
уровень развития.
Поддержка ГЭФ ПМГ пришла вовремя: 

спрос местных супермаркетов на овощ-
ную продукцию увеличивался, а возмож-
ности частных теплиц членов кооперати-
ва не успевали выдавать необходимый 
объем. В результате, благодаря про-
екту кооператив увеличил объем уро-
жая и получил возможность заключать 
договора с крупными супермаркетами. 
Сегодня кооператив позволяет мелким 
фермерам объединиться и выступать 
как единое конкурентоспособное юриди-
ческое лицо в переговорах с крупными 
торговыми сетями.
 Совместными усилиями ФМС удалось 

наладить поставку продукции в крупней-
шие оптовые рынки Алматы, «METRO 
Cash&Carry» и дистрибьюторскую ком-
панию «New kitchen». В 2020 году ФМС 
реализовал 102 тонны овощей на сумму 
16 096 437 тенге.
Кроме того, в рамках деятельности ко-

оператива была успешно отработана 
организованная производственно-сбы-
товая цепочка «от поля до прилавка».
  Павел Кавунов, агроном ФМС:
- Раньше каждый фермер был предо-

ставлен самому себе. Он продавал вы-
ращенные на полях овощи где только 
возможно: вдоль дорог, на базаре. А 
сейчас в кооперативе фермер может 
спокойно заниматься своим делом – 
выращивать продукцию и доставлять 
ее сюда. Он не думает уже где, кому и 
по какой цене ее продать. Для этого в 
кооперативе есть отдел логистики, 
который все эти вопросы решает.
Овощи сортируются, упаковываются 

в брендированную тару и отправля-
ются в супермаркеты Алматы. Цены, 
которые предлагает супермаркет, на-
много выше тех, которые получают 

теперь выращиваем помидоры. Это 
оказалось не только выгодно, но и удоб-
но – экономится наше время.
 Шырын Мансурова, жена фермера:
-Когда теплица рядом с домом, можно 

встать рано утром и поработать. А 
когда жарко, можно и домашние дела 
сделать, и отдохнуть, чтобы вечером 
еще чуть-чуть поработать. Это очень 
удобно.

о КооПерАтиве и его буДуЩем
Прежде, чем создать кооператив, ФМС 

провел среди фермеров широкую разъ-
яснительную работу, объясняя им вы-
годы кооперации. Следующим шагом 
была легализация работы кооператива: 
регистрация и бухгалтерия. После этого 
решались вопросы хранения и доставки 
готовой продукции. К нынешнему успеху 
ФМС шел постепенно, действуя по зара-
нее продуманному плану.
Сегодня другие фермеры региона, видя 

успех своих односельчан, также хотят 
вступить в кооператив.
Бахытгуль Ельчибаева, исполни-

тельный директор ОФ “Фонд мест-
ных сообществ Енбекшиказахского 
района”, соучредитель кооператива 
“Фермеры Чилика”:
- Важно, что фермер узнает о тепли-

цах, о новых агротехнологиях не по слу-
хам или из СМИ, а видит весь процесс 
своими глазами. И не на демонстраци-
онном участке, а в соседнем поле. Это 
лучший и эффективный способ. И чем 
больше с каждый годом у нас сторон-
ников, тем больше фермеров в итоге 
узнает о новых технологиях восста-
новления земли.
Для получения раннего урожая и повы-

шения производства сельхозпродукции 
«Фонд местных сообществ Енбекши-
казахского района» обучил фермеров 
таким передовым технологиям, как по-
чво- и водосберегающие практики. Та-
ким образом, кооператив дал фермерам 
новые знания в области агротехнологий 
и помог выйти на крупные рынки сбыта.
Результаты реализации проекта «Фер-

меры Чилика» уже помогают другим 
регионам развивать кооперационную 
цепочку на селе и в дачных коопера-
тивах «от поля до прилавка». Так, для 
дачников Костанайской области рабочий 
визит Бахытгуль Ельчибаевой в 2020 
году позволил обдумать варианты сбы-
та излишков своей продукции с дачных 
наделов. А они, кстати, появились также 
благодаря проекту ГЭФ ПМГ.

оксана тАрнецКАя, 
livingasia.online

Фотографии: нуржан Аязбаев, 
роман егоров.

расатымен, білімімен бейімделе білуде. 
Адамды өмірге, қоғамдық ортаға, 
уақытқа ақыл парасатымен, білімімен 
бейімдейтін ұлттық қасиеттер мен 
құндылықтар.
Рухани жаңғыру шыныменде ұлттың, 

елдің болмысына тән құбылыс және 

халыққа ортақ ұғым, ортақ ұстаным, 
тарихи қажеттілік. Мемлекет халықтың 
ортақ үйі,  сол үйді күтіп баптайтын, 
рухын сақтайтын, қорғайтын адам 
мемлекеттен, қоғамнан бөлінбейді, 
мемлекетінің мүддесінен, төл 
мәдениетінің болмысынан қол үзбейді. 
Керісінше мемлекеті, халық үшін, 
ұрпақтың келешегі үшін заманның та-
лабын зерделеп, одан өтудің жолын 
білімімен іздейді. Адамды, халықты 
бұндай дәрежеде ойлауға жетелейтін 
ұлттық сана. Ұлттық сана елдің тар-
хы мен мәдениетіндегі тәжірибелер 
арқылы ұрпақтың уақытымен үйлессе 
елдің тұтас ұлттық зердесі қалыптасады 
немесе заман талабына сай өрісін 
кеңейте түседі. Бұндай ұлттық сананың 
құбылысы тарихымызда үнемі өзінің 
танымдық қызметін атқарып отырған. 
Мәселен түркі қазақ жұртының Мәңгілік 
Ел болу идеясы ұлттың зердесінен туған 
дүние. Мемлекет басшысы мақалада 
атап көрсетілгендей, неғұрлым адам 
өзінің бар мүмкіндігін тарихтың елегінен 
өткізген сайын уақыт талабын иге-
руге қабілеті келеді.  Туған жерін 
ұмытпайтын адам туған елін қадірлейді. 
Елді қадірлеу туған жердің рухын бойға 
сіңіріп өсуден басталған. Сондықтанда 
елде туып, елде тұрып елге жаны 
ашымаған адам зиялылар қатарында 
болған емес. Зиялылықтың бірінші 
шарты адамның туған жерге, халыққа 
және ұлт болашағына деген шынайы 
жанашырлығынан бастау алмақ.

е.тҰрлыбеК,
еңбекшіқазақ ауданы.
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Өрт шығу қауіПтерінің алдын алу 
Жұмыстары үнемі назарда болуы шарт

"Кедергісіз орта" 
құру ЖӨніндегі 

қоғамдық бақылау 
қорытындылары

2021 Жылғы 1 
ЖартыЖылдықта 

мемлеКеттіК қызмет 
КӨрсету Кезінде

Олай болса, өскелең жас ұрпақты 
болшақ еліміздің тұтқасы етіп тәрбиелеу 
– әр педагогпен қатар  қоғамның міндеті.  
Осы міндеттерді атқару баршамыздың 
азаматтық парызымыз болмақ.  
Жауапкершілікті сезіне отырып, жаңа 
заманның салмақты жүгін жұмыла, 
бірлесе көтерген жүктің жеңіл болатыны 
сияқты үштік одақ мектеп, ата-ана (отба-
сы) және білім алушы негізінде  бірлескен 
жұмысының нәтижесі көрсететін бола-
ды.
Білім мен тәрбие егіз демекші, Ж.Қаипов 

атындағы орта мектептің тәрбие орын-
басарлары мен сынып жетекшілері  
білім алушыларға  білім берумен 
қатар, азаматтық қорғаныс, өрт шығу 
қауіптерінің алдын алу, жол қауіпсіздік 
ережелерін де әрқашан жадында ұстап 
жүруге ықпал етіп отыр. 
Өрт қауіпсіздігі ережелерін оқыту жал-

пы білім беру процесімен тығыз байла-
ныста. Сабақта да, сабақтан тыс және 
мектептен тыс іс-шараларда да ескерілуі 
қажет. Әсіресе қазіргі қашықтықтан 
білім беру негізінде оқушыларымыздың 
ақпараттық технологияларды (ноутбук, 
компьютер құрылғылары, смартфон-
дар) үздіксіз пайдалану барысында да 
маңызды рөл атқарады.  
Өрт қауіпсіздігінің талаптарын сақтау 

бойынша берік дағдылар ұзақ және 
жүйелі түсіндіру жұмысы арқылы 
қалыптасады. «Өрттен қорғанайық» 
тақырыбындағы сыныптан тыс сабақтар 
білім алушылардың қоғамдық меншік 
қауіпсіздігі үшін жауапкершілік сезімін 
тудыруы, отты, электр аспаптарын, 
тұрмыстық химия және т.б. құралдарды 
пайдалану кезінде оларға мұқият болу-
ын үйретіп отырады.
«Өрт – тілсіз жау» демекші. Ата –ана-

лар балаларға сіріңке,үтік, газды,от 
шашуларды  пайдалануды үнемі айтып 
отырса екен. Өрттің шығу себептері.
1. Шылымның тұқылын сөндірмей та-

Жұмыс сапарының нәтижесінде 
Қазақстан Республикасының Мүге-
дектердің құқықтарын қорғау және 
мемлекеттік қызметтер көрсету 
саласындағы заңнамасын 47 бұзу-
шылық анықталды (белгіленген 
нормаларға сәйкес келетін пан-
дустардың болмауы, нашар көретін 
және зағип адамдар үшін жағдайлар 
жасалмаған).
Қазіргі уақытта 27 ұсыныс орындалды: 

ерекше қажеттіліктері бар тұлғаларға 
арналған автотұрақ орны қарама-
қарсы сызықтармен белгіленген, 
Зағип және нашар көретін қызмет 
алушыларға арналған стендтер ілінген 
(оның ішінде мемлекеттік органның ата-
уы мен Брайль қарпімен жұмыс кестесі 
бар тактильді маңдайша), пандустар 
белгіленген стандарттарға сәйкес рет-
ке келтірілген. 20 ұсыныс орындалуда.
Бұдан әрі енгізілген ұсыныстардың 

орындалуы Ведомствоаралық комис-
сияның пост - бақылау әдісімен 
тексерілетін болады.

еңбекшіқазақ ауданы 
әкімінің аппараты

мемлекеттік қызметтер мониторингі 
және ақпараттық

 технологиялар бөлімі.

Әлемді дүр сілкіндірген «COVID-19» пандемиясының жаппай таралуына байланысты 
елімізде төтенше жағдай жарияланып, барлық жұмыс орындары 1 жылдан аса қашықтықтан 
жұмыс жүргізуге ауысты. Соның ішінде білім беру мекемелері де бар. «Білімді ұрпақ – ел 
болашағы» демекші, білім алушылар үздіксіз білім алуы үшін мемлекеттің қолдауымен ҚР 
Білім және ғылым министрлігі тарапынан барлық жағдай жасалып отыр.

2021 жылдың есепті 
кезеңінде, бекітілген 
кестеге сәйкес, ауданның 
ведомствоаралық 
комиссиясымен аудан 
әкімдігінің 16 мемлекеттік 
органы жұмыс жасады.

стаса;
2. Шырпымен ойнаса;
3. Үтікті қосып кетіп қалса;
4. Газды ашық қалдырып кетсе;
5. От шашуларды дұрыс пайдалануды 

білмесе;
Осы орайда мектебіміз алдағы 

оқу жылында да өртке қарсы 
түсіндіру жұмыстарын білім алушы-
лармен және ата-аналарға үнемі 
әңгімелесуді жоспарлауда.Өрт қаупі 
туралы  сурет конкурстарын,тақырып 
аясындағы шығармалар жинақтарын 
ұйымдастыруды қолға алудамыз.
 Өрт – бұл адамның өмірі мен 

денсаулығына, қоғам мен мемлекетке 
зиянын тигізетін, қоршаған ортаға үлкен 
материалдық зақым келтіретін процесс.  
Өрт оқиғалары негізінен тұрғын үй сек-
торларында көп  туындап отырады.  
Яғни, өрт басқа орындарға қарағанда 
азаматтардың үйлерінде жиі орын ала-
ды. Оның себептері де әр түрлі.
 Оның ішінде басты 4 себепті айтуға бо-

лады:
 - Отты абайсыз қолдану; 
- Пештің ақаулығы; 

- Электр желілері мен құралдарын пай-
далануда өрт қауіпсіздік ережелерін 
сақтамау; 
-  Балаларды қараусыз қалдыру; 
Өрт қауіпсіздігін қамтамасыз етудің 

негізгі мақсаты – білім алушылар мен 
ата-аналарының өмірі мен денсаулығын 
сақтау, жанудың алғышарттарын және 
өрттің пайда болуын болдырмау. 
Ұстаз қолында адам тағдыры, болашақ 

ел тағдыры тұрады. Сол себепті за-
ман талабына сай шығармашылықпен 
жаңашылдықпен  сан қилы тәрбие 
жұмыстарын жүргізу - мұғалімнің басты 
міндеті екенін ұмытпауымыз керек.
«Ұрпағы білімді халықтың болашағы 

бұлыңғыр болмайды» дегендей, қазіргі 
таңдағы бірінші мәселе адам денсаулығы 
мен амандығы.
Жас ұрпаққа мән-мағыналы, өнегелі 

тәрбие мен білім беру,салауатты өмір 
салтын қалыптастыру – бүгінгі күннің ба-
сты талабы. 

 мирамкул урАКбАевА, 
Ж.Қаипов атындағы 

ора мектептің директоры,
еңбекшіқазақ ауданы.

«Адамға ең бірінші керегі білім емес, тәрбие. Тәрбиесіз берілген 
білім - адамзаттың қас жауы ».  Ғұламалардың ғұламасы Әбу 
Насыр әл - Фараби бабамыз да осылай деген екен. Ғасырлар 
бұрын айтылған баба сөзінің байыбына әлі барып болмаған 
тәріздіміз. Қаншалықты қатал айтылғанымен, бұлтартпайтын 
шыңдық екенін мойындамасқа амал жоқ.

КереКті  Пән

байсалдылықпен, төзімділікпен тыңдап, 
оған ерекше мән беру. Оқушылар 
бойындағы басқаға ұқсамайтын ең 
жақсы қасиеттерін тап басып тану және 
сол артықшылығын бағалау арқылы 
оны одан сайын қанаттандырып, өзін- 
өзі тәрбиелейтіндей мүмкіндік ашу.  
Желкілдеп өскен құрақтай болып ер 
жетіп келе жатқан ұл - қыздардың ата - 
анасына деген құрмет сезімін ояту.
Ата - анаңды басқадан артық 

болғандықтан емес, ол сенің өз ата 
- анаң болғандықтан сүюің керектігін 
түсіндіре білу. Бала ұғымына ауыр-
лау тиетін, уақытпен бірге есейе келе 
қалыптасатын ұлы ұғымдарды – Отанға, 
әлемге, адамзатқа қатысты пікірлерді 
тықпаламай, жас ерекшеліктеріне сай өз 
түсініктеріне орайластырылған, оларға 
түсінікті де, таныс мұраттарды мақсат 
ету .
Осы тәрізді ұстанымдар «Өзін - өзі 

тану» сабағын өткізу барысында басты 
қағидалар есебінде ұсталынады. Сонда 
ғана сабақ өз мақсатына балалардың 
адамдық ақыл - парасатынын 
қалыптасуына, тәрбиелілік танымының 
жоғары болуына жетелей түспек .
Ал, осы мектеп бағдарламасына 

енгізілген «Өзін - өзі тану» пәні 
оқушылардың адамдық қасиетіне 
қатысты проблемаларды толық түрде 

шешеді десек артық болар.
Бұл пән жылт еткен бұлақ көзін аша 

алса игі. Өйткені, адам тәрбиесі, оның 
ішінде бала тәрбиесі аса нәзік те, 
күрделі құбылыс. Өмірге жаңа қадам 
баскан жас ұрпақ - өзі өмір сүрген 
ортасының тікелей жемісі. «Не ексең 
– соны орасың». Өкінішке қарай бала 
тәрбиесіндегі басты тұлға – мұғалім ғана 
емес, одан бұрын оның ата - анасы. Бұл 
ойға келіспейтіндер болмас. Сөйте тұра, 
оқушы нашар оқыса, бұзақылық жасаса, 
мектепте жүріп қылмысты істерге барса, 
тағы да басқа кемшіліктер орын алса кім 
кінәлі?
Баламен жеткілікті дәрежеде жұмыс 

жүргізбеген - сынып жетекшісі, сабақ 
берген мұғалімдері, мектеп басшылығы, 
қала берді, бүкіл мектеп атаулы жа-
уапты болып шыға келеді. Жақсы, 
бұл ұстаздар қауымының ешқайсысы 
жауапкершіліктен қашпай - ақ қойсын. 
Ал, баланы дүниеге әкеліп, әлпештеп 
өсірген ата - ана жауапкершілігі одан да 
жоғары емес пе?
Қарап отырсақ, сыныптағы балалардың 

қабілеті ғана емес, олардың мінез - 
құлқы да, іс - әрекеттері де, таным 
деңгейі де, өздерін ұстау дәрежесі де 
әрқилы. Оларға қарап ата - анасының 
білім - парасатын, танымын, мәдениетін, 
тіпті, тұрмыс деңгейін де белгілі шама-

Осы олқылықтың орнын толты-
ру мақсатында біздің  Тәуелсіз 
Қазақстанымызда алғашқы 
қадамдар жасалғанына ұстаз 
ретінде өз басым ризашылық 
білдіремін десем де болады. 
Еліміздің барлық мектептері мен 
жоғары оқу орындарында «Өзін- 
өзі тану» пәні ерекше маңызды 
десем, жаңсақ айтқандық бол-
мас. Сабақ беретін мектеп 
мұғалімдерінің ізденістері  қажет 
екенін білемін.
Менің байқағаным, «Өзін - өзі 

тану» пәні оқушыларға өте 
ұнайтын сабақ. Неге? «Оның 
қандай себептері бар?» дегенге 
келер болсақ, бұл пәннің басқа 
пәндерден өзгешілігінде екен. 
Ең алдымен, басқа сабақтарға 
қарағанда оның құрылымы 
өткізілу әдістерінде.
Балаларға баға қойылмайды, 

қандай да бір қатаң талап та жоқ. 
Осының өзі балаларды еркіндікке 
шақырады. Балалардың өзін ба-
рынша еркін ұстауына, толық 
тануына мүмкіндік жасалынады. 
Көбіне мұғалім емес, оқушылар өз 
ойларын жеткізеді . Балалардың 
ішкі жан сарайын тануға, жан 
дүниесіне үңілуге, бір - бірінің 
қандай екендігін білуіне мүмкіндік 

ашылады. Мұғалім үлкен демей, кіші де-
мей әр баланы жеке тұлға ретінде өзімен 
тең тұрғыда санап, олардың «Өзін - өзі 
тануына»  ахуал қалыптастырады. Ай-
наласына, өмірге деген көзқарастарын 
дұрыс - ау, бұрыс - ау демей, жасқанбай, 
емін - еркін шынайы білдіруіне жағдай 
жасайды. Ешкімге көңіліне алатын-
дай ескертпе жасамау, дұрыс емес 
пікірлер мен ұшқары ойлардың өзін 

да аңғаруға болады. Осыған қарап от 
ырып, әр баламен тәрбие жүргізу жолы 
да әр түрлі өріс алатын тәрізді.
Демек, мұғалімдер бала тәрбиесінде 

балалар мен ғана емес, олардың ата - 
аналарыменде белсенді түрде жұмыс 
жүргізуі қажет. Ал, ата - аналарымен 
жұмыс жүргізу бала тәрбиесінен де 
күрделі болып жататын кездері бар. Осы 
жағдайларды дұрыс шешуге де    «Өзін 
- өзі тану» пәнінің ерекше ықпалы бар 
екендігі даусыз. Ол – ата - ана мен бала 
ортасындағы көпір десе болғандай.
Білімдар болғанға не жетсін! «Білімді 

мыңды жығады» деп жатамыз. Бірақ, 
адам баласы ұлы мақсаттарға жету 
үшін тек қана білімдар болуы аздық 
етеді, одан да бұрын адамдық қасиет, 
адамгершілік, тәрбиелілік қажет. Сонда 
ғана, ондай жан өз ортасына, Отанына, 
халқына, ата анасына лайықты, пайда-
лы қызмет ете алмақ.
Бұл қағида ұстаздық жолды таңдаған 

менің де, ұрпағының болашағын ойлаған 
ата -аналарымыздың ең басты мақсаты, 
бағыт етіп ұстар темірқазығы десе де 
болғандай.

Әсет КөШербАйҰлы,
Ащыбұлақ ауылы,

еңбекшіқазақ ауданы.
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быстрые Победы ПроеКта 
«мобильное село»

гуляющий По оКрестностям города 
есиК диКобраз ПоПал на видео 

Сейчас время, когда технологии стре-
мительно развиваются. Поэтому для 
удобства и граждан, и государственных 
органов был реализован этот проект. 
Проект «Мобильное село» работает че-
рез мессенджеры WhatsApp и Telegram. 
На сегодняшний день в чате жители 
сельских округов напрямую обращаются 
к акиму, а также к представителям ор-
гана здравоохранения, культуры, обра-
зования, правоохранительных органов 
и других социальных сфер и государ-
ственных учреждений по возникшим во-

Пресс-секретарь Министерства экологии, 
геологии и природных ресурсов Казахста-
на Самал Ибраева прокомментировала ви-
део, назвав дикобраза большой редкостью, 
несмотря на то, что у нас в стране они дав-
но водятся.
- Индийский дикобраз относится к от-

ряду грызунов семейства дикобразовых. 
В фауне Казахстана единственный вид 
этого семейства. Встречается в Юж-
ном Мангышлаке, в Таласском, Кыргыз-
ском и Заилийском Алатау и Каратау, 

Проект «Мобильное село» стал «Золотым мостом» между населением и 
государством. «Мобильное село» был организован в рамках проектного 
офиса «Жетысу – адалдық алаңы» на основе концепции президента 
«Слышащего государства». Установление прямых связей между обществом 
и государством, повышение доверия населения к государственным 
учреждениям – основная цель проекта. Один из направлений данного 
проекта – это устранение фактов бытовой коррупции.

Дикобраза, прогуливающегося по окрестностям города Есик, сняли на 
видео местные жители, такая информация появилась в соцсетях8 "Животное 
бродило по улице Абая ниже школы Раймбека", - подписал видео автор.

просам.
Радует, что за короткое время проект 

эффективно реализован и  показывает 
хорошие результаты, а также функцио-
нирует уже в 245 сельских округах Ал-
матинской области. Сельские старшие 
и активные жители высказывают свои 
взгляды и предложения в чате, в резуль-
тате чего ведется интенсивная работа 
между населением и государственными 
учреждениями.

Проектный офис 
«Жетісу – адалдық алаңы».

в Чу-Илийских горах. На территории 
Алматинской области встречается в 
пределах Заилийского Алатау. В первой 
половине XX века был обычен в окрест-
ностях города Алматы, его ареал дости-
гал долины реки Тургень. В результате 
антропогенного фактора (человеческий 
фактор) был вытеснен со своих исто-
рических территорий. По данным Иле-
Алатауского государственного нацио-
нального природного парка, в пределах 
Заилийского Алатау и прилегающих к 
нему территорий оценочная численность 
индийского дикобраза не превышает 30 
голов, - пресс-секретарь Министерства 
экологии, геологии и природных ресурсов 
Казахстана Самал Ибраева
Необходимо отметить, что незаконное об-

ращение с этим видом попадает под уго-
ловную статью 339 УК РК «Незаконное об-
ращение с редкими и находящимися под 
угрозой исчезновения, а также запрещен-
ными к пользованию видами растений или 
животных, их частями или дериватами».

ЖД Акпарат.

медициналық сКрининг 
дегеніміз не Және оны не 

үшін Өту қаЖет?
Бұл денсаулықтарына шағымданбаса да, ауруларды ерте сатысында 

анықтау үшін адамдарды медициналық тексеру. Скринингтен өту үшін 
пациенттің МӘМС жүйесінде сақтандырылған мәртебесі болуы қажет.

Қайда өтуге болады?
Тіркелген жері бойынша ем-

ханаларда. Ауыл тұрғындары 
үшін, олардың медициналық 
ұйымдарынан басқа, 
скринингтерді жылжымалы 
медициналық кешендер (ЖМК) 
және медициналық пойыздар 
жүргізеді.
Скрининг жүргізу кезеңдері:
Дайындық кезеңі - емханада 

медбике жүргізеді және мыналар-
ды қамтиды:
скринингтен өтетін адамдардың 

тізімін жасау;
оларды скринингтен өту 

қажеттілігі мен шарттары туралы 
хабардар ету;
халықты зерттеуге шақыру;
халықтың скринингтен уақтылы 

өтуін бақылау.
Тексеру кезеңі-бұл учаскелік 

дәрігердің, бейінді мамандардың, 

медбикелердің қабылдауы, сондай-
ақ скрининг түріне байланысты 
зертханалық және диагностикалық 
зерттеулер.
Қорытынды кезең-толық тексеруді 

және анықталған патологиясы 
бар адамдарды динамикалық 
бақылауға қоюды қамтиды.
Скринингтердің нәтижелері 

медициналық ақпараттық жүйеге 
енгізіледі, ал пациент толық тексеру 
және бақылау бойынша ұсынымдар 
алады.
Қарап-тексеру барысында 

анықталған созылмалы аурулары 
бар адамдар есепке қойылады және 
динамикалық бақылауда болады. 
Жіті аурулар анықталған кезде тек-
серу жүргізіледі, толық сауыққанға 

дейін пациенттің денсаулық 
жағдайын кейіннен бағымдай 
отырып, емдеу тағайындалады.
Скринингтік зерттеулер 

денсаулықты сақтау үшін 
өте маңызды, өйткені олар 
аурудың дамуын уақтылы 
анықтауға және алдын алуға 
мүмкіндік береді. Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру қоры 
азаматтарды осы мүмкіндікті 
елеусіз қалдырмауға және 
емхананың скринингтен өтуге 
шақыруларына жауап беруге 
шақырады.

«Әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры»

 КеАҚ Алматы 
облысы бойынша филиалы.
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На заседании Правительства под председательством Премьер-
Министра РК Аскара Мамина рассмотрена санитарно-
эпидемиологическая ситуация в стране. О текущей обстановке и ходе 
вакцинации населения доложили министр здравоохранения Алексей 
Цой, акимы г. Нур-Султан Алтай Кульгинов, Западно-Казахстанской 
области — Гали Искалиев, Атырауской области — Махамбет 
Досмухамбетов, Мангистауской области — Серикбай Трумов, сообщает 
ЖД Акпарат со ссылкой на сайт Премьер-Министра РК

В Казахстане за прошедшую 
неделю отмечается 
нарастание темпа 

ВаКцинации В 1,6 раза

Осы уақытта: 
Короновируспен ауырғандар саны – 1006; 

Қазір емделіп жатқаны – 39; 
Жазылып шыққаны – 953  

Вакцина алғандар саны – 6103, 
(оның ішінде І компонент 6013 адам, 

ІІ компонент 4198 адам)

В мире зарегистрировано более 182 млн 
случаев КВИ, за сутки регистрируется бо-
лее 309 тыс. случаев. Умерло более 3,9 
млн человек. В Казахстане на 29 июня 
зарегистрировано 421 121 больных с по-
ложительным результатом COVID-19 и 56 
942 случая с КВИ-. Республика Казахстан 
с 26 июня находится в красной зоне. В 
красной зоне находятся 5 регионов: города 
Нур-Султан, Алматы, Западно-Казахстан-
ская, Атырауская и Карагандинская обла-
сти. Остальные регионы находятся в жел-
той и зеленой зонах. По словам министра 
здравоохранения, за последнюю неделю 
отмечается рост заболеваемости корона-
вирусной инфекцией на 39%.
Занятость инфекционных коек по респу-

блике на 29 июня составляет 27% (7 125 
коек), реанимационных коек — 24% (589 
коек). Рост заболеваемости по республике 
обусловлен ростом заболеваемости в горо-
дах Нур-Султан и Алматы в 1,7 раза, что 
составляет 43% от общей заболеваемости 
по республике. На сегодняшний день заня-
тость инфекционных коек в г. Нур-Султан 
составляет 65 %, реанимационных коек — 
74%, в городе Алматы — 32%, реанимаци-
онных коек — 31%.
В связи с ухудшением эпидемиологиче-

ской ситуации в городах Нур-Султан и 
Алматы введены дополнительные меры, 
направленные на ограничение деятельно-
сти объектов с массовым скоплением на-
селения.
Как отметил А. Цой, также приняты до-

полнительные меры ограничения в Аты-
рауской, Западно-Казахстанской, Караган-
динской областях, в связи с переходом 
указанных регионов в зону повышенного 
эпидриска или красную зону. Продолжает-

ся вакцинация населения.
- На сегодняшний день в прививочных 

пунктах имеется достаточное количе-
ство доз вакцины: порядка 800 тыс. доз 
первого компонента и 1,4 млн доз второ-
го компонента. Поставка вакцин в реги-
оны продолжается. Следует отметить 
нарастание за прошедшую неделю тем-
па вакцинации в 1,6 раза, с 254 тыс. до 
405 тыс. за прошедшую неделю, — сказал 
глава ведомства МЗ РК. 
Проведен анализ эффективности вакци-

нации, так в стране с ростом числа вакци-
нированных с апреля по июнь месяц с 1,3 
млн до 3,2 млн человек, вакцинированных 
первой дозой, отмечается снижение забо-
леваемости в 2 раза (с 78 тыс в апреле до 
33 тыс. в июне).
- В этой связи, даже с учетом появления 

Дельта штамма, и продолжающемся из-
учении эффективности вакцин против 
указанного штамма, следует отметить, 
что вакцинация оказывает положитель-
ное влияние на эпидемиологическую си-
туацию в стране, — добавил А. Цой.
Премьер-Министр отметил, что во всех 

регионах «красной зоны» должны дей-
ствовать ограничительные меры, усилена 
работа мониторинговых групп, обеспечена 
готовность резервных инфекционных коек, 
достаточность лекарственных средств и 
медицинских изделий.
«Акимам необходимо усилить темпы 

вакцинации, особенно в Мангистауской, 
Атырауской, Западно-Казахстанской об-
ластях. Очевидна необходимость введе-
ния обязательной вакцинации в трудовых 
коллективах, в сферах услуг и образова-
ния», — сказал А. Мамин.

ЖД Акпарат.

қаратал

Жалғасы 2-бетте

«Ashyq» - Кең 
қолданыста

«еКпе» десе де 
егу КереК»

«ASHYQ» жоба 
COVID-19 індетінің та-
ралу қаупін азайтуға 
және келушілер мен 
қ ы з м е т к е р л е р д і 
қ а у і п с і з д е н д і р у г е 
мүмкіндік береді, 
сондай-ақ бизнес 
объектісіне шек-
теу шараларына 
қарамастан, тіпті лок-
даун жағдайында да 
жұмыс істеуге мүмкіндік 
беретіні айқын. 
Аталмыш жоба QR-код 

және ПТР дерекқорымен 
и н т е г р а ц и я л а н у 
есебінен келушінің 
мәртебесін анықтайды. 
Нысанға келуші вирустың тасымалдаушысы 
болып табыла ма әлде тасымалдаушы емес 
пе, соны анықтауға мүмкіндік береді. Кіре 
берісте келген адамның мәртебесін анықтау 
үшін QR кодты сканерлейді және түсіне байла-
нысты, келушінің мәртебесін белгілейді.
Ескеретін бір жайт, Алматы облысының Бас 

мемлекеттік санитарлық дәрігерінің қаулысына 
сай 26 сәуірден бастап облысымыздың ау-
дандары мен қалаларынның аумағындағы 

Жоғарда айтқанымыздай, індеттен 
құтылудың жалғыз жолы – екпе салдыру. 
Өйткені тәж тажалдың соңғы түрленген түрі 
үнді штаммы немесе дельта штаммы қауіптілік 
деңгейін ұлғайтып отыр. Мәселен, бұрын 
өзге штамдардар 14 күн инкубациондық 
циклдан шығатын болса, үнді штаммында 

Әлемді жаулаған пандемия адамзат баласын басқаша өмір сүруге итермеледі. 
Бұрынғыдай «бауырымдап» құшақтаса амандасу, топтасып жүру сынды әрекеттер 
тиылды. Оның себебі де түсінікті, тәж-тажал мұндай сәтте ышқына түседі. Жалпы 
пандемия өмір сүру дағдымызды басқа арнаға ауыстырды. Бастысы саулық 
дейтін болсақ, сол саулықты қалыптастыратын шаруалардың барын жасауда 
билік тарапы. Мәселен, кәсіпкерлік нысандардың карантиндік жағдайда жұмыс 
істеу үшін жыл басында оңтайлы жоба іске қосылды. Жоба атауы - «ASHYQ». 
Бүгінде мейрамхана, асхана, демалыс орындары сынды адам көп шоғырланатын 
қоғамдық орындар осы жобамен жұмыс істеп, ел тұрғындарының қауіпті індетті 
ушықтырмауына септесуде. Жалпы, «ASHYQ» жобасы қолға алынғаннан бері 
Жетісу өңірінде кәсіпкерлер осы жобаға тіркелуге қызығушылық танытып келеді. 
Мәселен, бір ғана Қаратал ауданында 34 нысан «ASHYQ» жобасымен жұмысын 
оңтайландырып отыр. Қаратал аудандық кәсіпкерлер палатасы мамандарының 
сөзіне сенсек, кәсіпкерлердің өзі жобаға қызығушылық танытуда екен.

2019 жылы адамзаттың бейбіт өміріне ауыз салып, пенде атаулыны әлі күнге әбігерге 
салып жатқан тәж тажал әлем бойынша үлкен мәселеге айналып отыр. Сондай-ақ, 
әлсін-әлсін түрленіп, мутацияланып, қайта-қайта індет індеп барады. Мәселен, осы 
уақытқа дейін тәж тажалдың оңтүстік африкалық штамы мен британдық штаммы 
бір сілкіп алса, қайта түрленген үнді штаммы үрейді одан әрі үрлей түсуде. Бүгінде 
атаулы індет тек денсаулық саласын емес, ел экономикасына да едәуір қиындығын 
әкелді. Жер шарында ғаламдық дағдарыс та туындады. Бірақ, мұндай қиындықтарды 
жеңетін де күн алыс емес. Жеңу жолы да табылды. Ол – екпе жасату. Апта басында 
Қаратал ауданының әкімі Е.Исабеков пен аудандық орталық аурухана басшысы 
Б.Қумаров әлеуметтік желіде тікелей эфир өткізіп, желі қолданушыларына індеттің 
қауіптілігі мен тәж тажалдың алдын алу үшін вакцина салу жайын таразылады.

кәсіпкерлік нысандарын 
«ASHYQ» жобасымен 
жұмыс істеуге қосыла ба-
сталды. Ал статустарға 
тоқталсақ, жасыл ста-
тус жүріп-тұруда шектеу 
жоғын білдіреді, мұндай 
адам базада COVID-19 
індетіне ПТР-тестілеуі 
теріс нәтиже шыққан 
пайдаланушы болып 
шығады. 
Көк статус – ПТР-

тестілеудің нәтижесі 
жоқ, ауру жұқтырған 
адамдармен байла-
ныста болған адам-
дар есебінде жоқ 
дегенді білдірсе, сары 

статус – деректер базасында байланы-
ста болғандар есебінде тұрған адам деген 
ақпарды көрсетеді. Ал, қызыл статус – жүріп-
тұрудың шектелгенін, Covid-19-ке оң нәтиже 
шыққанын, үй жағдайында оқшаулау режимін 
қатаң сақтауды білдіреді.
Қаратал ауданы бойынша «ASHYQ» жобасы-

мен жұмыс істейтін нысандар:

М.Мақсым.

бар-жоғы 7-ақ күн. Әрі бұл 
түрленген індет әдеттегінен 
жылдам тарайды. Ал мұндай 
сәтте босаңсуға болмай-
ды. Аудан әкімі Е.Шойұлы 
тікелей эфир барысында 
әуелі желі қолданушылардың 
толғандырған сауалына жа-
уап берумен бастады. Негізгі 
сауалдардың дені осы вакци-
нациялау жайында болды.
 - Елімізде ғана емес, әлемде 

індет өршіп тұр. Тап қазіргі 
уақытта қауіптілік жоғары. 
Бұл індеттің алдын алатын, 
тәж тажалды түбегейлі жоя-
тын жалғыз жол екпе салды-
ру. Әрине, екпеге немқұрайлы 

қарауға болмайды. Ел Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев вакцинациялауды үдетуді 
тапсыруда. Бірақ, бұл мәжбүрлеу дегенді 
білдірмейді. 
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На заседании Правительства под председательством Премьер-Министра 
РК Аскара Мамина рассмотрены вопросы обеспечения безопасности 
объектов образования.  С докладами выступили министры образования 
и науки Асхат Аймагамбетов, индустрии и инфраструктурного развития 
— Бейбут Атамкулов, внутренних дел — Ерлан Тургумбаев, акимы 
Туркестанской области Умирзак Шукеев, Алматинской области — 
Амандык Баталов, сообщает Пресс-служба Премьер-Министра РК.

В Алматинской области в целях обеспечения безопасности детей все 760 школ, 186 детских садов и 43 колледжа 
полностью обеспечены камерами видеонаблюдения. Сейчас идет работа по привязке этих камер к центру оперативного 
управления. Об этом сегодня на заседании Правительства, прошедшего под председательством Премьер-Министра 
Аскара Мамина в селекторном режиме, сообщил аким области Амандык Баталов, выступая с докладом о работе 
по обеспечению безопасности объектов образования региона, сообщает пресс - служба акима Алматинской области.

премьер-министр поручил 
до начала учебного года 

обеспечить безопасность 
объеКтоВ образоВания

безопасность шКольниКоВ на особом Контроле

Проверка школ в Казахстане показала 
наличие фактов нарушений антитерро-
ристической безопасности. На недоста-
точном уровне организована работа по 
обеспечению учебных заведений специали-
зированной охраной, установкой турнике-
тов, «тревожных кнопок» и камер.  Министр 
образования и науки РК Асхат Аймагамбе-
тов отметил, что все школы в Казахстане 
обеспечены системами видеонаблюдения, 
но только 55% соответствуют стандартам.
- 1,4 млрд предусмотрены для приведения 

систем видеонаблюдения в соответствие 
стандартам. Не выделены средства аки-
матами Туркестанской, Атырауской и Жам-
былской областей. Прошу принять меры, 
- сказал Асхат Аймагамбетов на заседании 
правительства.
По его словам Министра МОН РК, также 

ведется работа по установке «тревожных 
кнопок» в организациях образования.
- На сегодня количество «тревожных кно-

пок» составляет 648. Только в городах Нур-
Султан и Алматы решены эти вопросы. Для 
того, чтобы решить эту проблему, местны-
ми бюджетами предусмотрены средства на 
сумму 980 млн тенге. Не выделены сред-
ства в Туркестанской, Павлодарской, За-
падно-Казахстанской областях, - уточнил 
глава МОН.
Что касается специализированной охраны, 

то только 38% городских школ заключили 
договора.
- Местными исполнительными органами 

выделена сумма в размере 828 млн тенге, 
но потребность составляет 5,7 млрд тенге. 
Не выделены средства в восьми регионах - 
Жамбылской, Костанайской, Павлодарской, 
Туркестанской, Кызылординской, Западно-
Казахстанской, Мангыстауской областях и в 
городе Шымкент, - заключил министр.
Больше всего профессиональной охраной 

обеспечены школы городов Нур-Султан и 
Алматы, Карагандинской, Восточно-Казах-
станской, Северо-Казахстанской областей. 
В Восточно-Казахстанской области все ка-
меры видеонаблюдения в школах полно-
стью соответствуют установленным требо-
ваниям.
- Формирование благоприятной и без-

опасной среды на объектах образования 
является приоритетной задачей. Следует 
значительно активизировать работу по 
обеспечению безопасности учебных заве-
дений. На местах требуется усилить межо-
траслевую координацию по профилактике 
правонарушений в отношении детей и сре-
ди детей, — сказал А. Мамин. 
Глава Правительства поручил акиматам 

регионов до начала нового учебного года 
обеспечить организации образования ма-
териально-техническими средствами без-
опасности: системами видеонаблюдения с 
выходом на центр оперативного управле-
ния органов внутренних дел, специализиро-
ванной охраной, турникетами и «тревожны-

ми кнопками». 
Министерству образования совместно 

с заинтересованными госорганами дано 
поручение до 10 июля текущего года ут-
вердить Дорожную карту по обеспечению 
безопасности детей в организациях обра-
зования.
Министерствам образования, культуры, 

здравоохранения, внутренних дел поручено 
до 20 июля этого года утвердить Инструк-
ции по организации антитеррористической 
защиты ведомственных объектов, уязви-
мых в террористическом отношении.
Министерствам образования, внутренних 

дел, чрезвычайных ситуаций и акиматам 
регионов дано поручение до конца июля те-
кущего годаутвердить Алгоритм действий 
персонала и учащихся при возникновении 
чрезвычайных ситуаций, в дальнейшем на 
регулярной основе проводить в учебных за-
ведениях антитеррористические учения.
Премьер-Министр поручил акиматам уси-

лить координацию школьных психологов и 
инспекторов по делам несовершеннолетних 
в проводимой работе с детьми с девиант-
ным поведением. 

ЖД Акпарат.

В Алматинской области 760 
общеобразовательных государ-
ственных школах обучается 428 
тысяч учащихся. Амандык Бата-
лов отметил, что для обеспечения 
безопасности детей во всех шко-
лах, детских садах и колледжах 
установлено 989 камер видеона-
блюдения. Однако эти камеры не 
были подключены к центру опе-
ративного управления. В связи с 
этим в регионе начата работа по 
модернизации системы безопас-
ности в школах в соответствии со 
стандартами.
- В этом году будет обновлена систе-

ма видеонаблюдения 47 школ в городах 
областного значения Талдыкорган, Те-
кели и Капшагай. Все они будут под-
ключены к центру оперативного управ-
ления Департамента полиции области. 
На эти цели из областного бюджета 
было выделено 250 млн. тенге. На сум-
му 187 млн. тенге в этих школах будут 
установлены турникеты с системой 

«еКпе» десе де 
егу КереК»

Елімізде адам мен оның құқығынан асқан 
құнды дүние жоқ. Ата заңда да солай 
көрсеткен. Сондықтан індеттен құтылу 
үшін, маңайымыздағы жақын адамдардың 
амандығы үшін вакцина салдыруымыз керек, 
- деді Е.Исабеков.
Бүгінде вакцина салдыруға байланы-

сты түрліше ақпараттар жүр. Оның бірі 
– теріс, екіншісі – оң. Екпе салдыруға бай-
ланысты, салғаннан кейінгі әсері жайын-
да сұраққа аудандық орталық ауруха-
на басшысы Б.Қумаров жауап беріп,желі 
қолданушылардың қауіпін сейілтті.
 - Жалпы, елімізде адам соңғы алты айдың 

ішінде коронавируспен ауырып шықса, вак-
цина салудың қажеті жоқ. Бұдан бөлек, 
жүкті әйелдерге, ауыр аллергиясы мен 
вакцинаның құрамындағы заттарға жоғары 
сезімталдылығы бар адамдарға, 18 жасқа 
толмағандарға және 65 жастан асқандарға 
салынбайды. Бұдан бөлек, бірқатар ауруға 
шалдыққан адамдарға абай болу керек: 
бауыр мен бүйректің созылмалы аурула-
ры, эндокриндік жүйенің бұзылуы (қант 
диабеті), қан түзілімі жүйесінің ауыр ау-
рулары, эпилепсия, инсульт және басқа да 
орталық жүйке жүйесінің аурулары, жүрек-
қан тамыр аурулары, иммун тапшылығы, 
аутоиммунды аурулар, өкпе аурулары, 
демікпе және өкпенің обструктивті ауру-
лары, метаболиттік синдром мен диабет, 
аллергиялық реакциялар, атопия мен экзе-
ма, қатерлі аурулар, соның ішінде қан ауру-
лары барлар. Екпе салардың алдында адам 
өз еркімен вакцина алуға қатысты келісімге 
қол қояды, я болмаса, одан жазбаша түрде 
бас тартады. Дәрігер вакцинаға келіскен 
адамды жан-жақты тексереді. Егер дене 
қызуы 37 градустан жоғары болса, вакцина-
ция кейінге шегеріледі. Адамның организмі 
кез келген вакцинаны енгізуде иммунитетті 

қалыптастыратынын, сондай-ақ иммун-
даудан кейін дене температурасының 
қысқа мерзімді жоғарылауы, вакцина ор-
нында қызару мен ісіну сияқты жағымсыз 
көріністердің пайда болатынын атап айту 
маңызды, - деді Қаратал аудандық орталық 
аурухана басшысы Б.Қумаров. 
Желі қолданушылардың бірі екпе жасатқан 

соң вакцинация жайында ақпараттарды 
қайдан алатынын сұрады. Қаратал 
ауданының әкімі екпе жасату жайынан жан-
жақты хабардар екен. Вакцинация паспорты 
жайында сөз етті.
 - Екпе жасатқан соң электрондық 

паспорт қолыңызға тиеді. Жалпы, 
Вакцинацияның электрондық паспорты 
дегеніміз – вакцинаның медициналық та-
рихы. Қазіргі уақытта Вакцинацияның 
электрондық паспортын әзірлеу аяқталып 
келеді. Паспорттың жұмыс қабілеттілігі 
медицина қызметкерлері үшін Денсаулық 
сақтау министрлігінің ақпараттық ресур-
стары арқылы, ал пациенттер үшін - eGov 
Mobile мобильдік қосымшасын пайдалану 
арқылы іске асырылады. Вакцинацияның 
электрондық паспорты вакцинация ем-
шарасынан өткеннен кейін тікелей eGov 
Mobile мобильдік қосымшасында қолжетімді 
болады. Вакцинацияның электрондық 
паспорты азамат туралы, ол алған 
вакцинаның түрі, вакцинация ем-шарасының 
кезеңділігі, сондай-ақ вакцинациядан 
кейінгі кезеңдегі бақылау туралы ақпарат 
қамтылады, - деді аудан басшысы. 
Халықпен онлайн кездесу барысын-

да Қаратал ауданының әкімі Е.Исабеков 
пен аудандық орталық аурухана басшы-
сы Б.Қумаров желі қолданушылардың 
сұрақтарына оңтайлы жауап беріп, вакцина-
ция жайында жан-жақты ақпарат берді. 

М.МАҚсыМұлы
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контроля, также эти школы будут ох-
раняться специализированными охран-
ными компаниями, - сказал А. Баталов.
«В этом году на 100%-ное обеспечение 

школ области «тревожными кнопками» 
из бюджета предусмотрено 106,4 млн. 
тенге. А до конца 2022 года в 713 шко-
лах будут обновлены системы безопас-
ности. Также в регионе 743 общеобразо-
вательные школы обеспечены теплыми 
туалетами, остальные 17 туалетов 

будут отремонтированы до конца 
текущего года, - говорится в сообще-
нии.
Амандык Баталов также сообщил, что 

из местного бюджета выделено 30 млн. 
тенге на проведение профилактиче-
ской работы по защите школьников от 
буллинга. Также для экстренного экс-
периментально-психологического кон-
сультирования несовершеннолетних 
создана 21 рабочая группа. Отметим, 
что через автоматизированную систе-
му диагностики психического состояния 
детей «Ресурс» компьютерное тестиро-
вание прошли около 99 тысяч учащихся 

7-11 классов, а также 1084 педагога-пси-
холога прошли обучение на курсах пере-
подготовки.
Кроме того, для обеспечения безопас-

ности детей в области за последние два 
года на сумму более 940 млн. тенге был 
приобретен 71 новый современный авто-
бус для перевозки школьников.

ЖД Акпарат.
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К настоящему Времени из 100 шагоВ 
плана нации реализоВаны 72 шага

О проводимой работе доложили заме-
ститель Премьер-Министра – министр 
иностранных дел Мухтар Тлеуберди, ми-
нистры национальной экономики Асет 
Иргалиев, сельского хозяйства –  Са-
пархан Омаров, энергетики – Нурлан 
Ногаев, финансов – Ерулан Жамаубаев, 
образования и науки – Асхат Аймагам-
бетов, первый заместитель министра 
индустрии и инфраструктурного разви-
тия Каирбек Ускенбаев, вице-министр 
экологии, геологии и природных ресур-
сов Ахметжан Примкулов.
 К настоящему времени из 100 шагов 

Плана нации реализованы 72 шага: по 
направлению «Формирование профес-
сионального государственного аппа-
рата» – 13 из 15 шагов, «Обеспечение 
верховенства закона» – все 19 шагов, 
«Индустриализация и экономический 
рост» –  27 из 50 шагов,  «Идентичность 
и единство» – 3 из 6 шагов, «Формиро-
вание подотчетного государства» –  все 
10 шагов. 
В текущем году планируется исполнить 

9 шагов по направлениям «Формирова-
ние профессионального государствен-
ного аппарата» и «Индустриализация и 

Премьер-Министр РК Аскар Мамин провел заседание Национальной комиссии по модернизации. 
Рассмотрен ход исполнения Плана нации «100 конкретных шагов по реализации пяти институциональных 
реформ Первого Президента РК – Елбасы Нурсултана Назарбаева» и Послания Главы государства Касым-
Жомарта Токаева народу Казахстана от 1 сентября 2020 года, сообщается на сайте primeminister.kz.

экономический рост». 
- На заседании были рассмотрены во-

просы перехода на новую систему 
оплаты труда государственных 
служащих, обновления стандартов 
школьного обучения и развития 
функциональной грамотности, по-
вышения энергоэффективности 

экономики, прозрачности и пред-
сказуемости сферы недропользова-
ния, снижения водозатратности в 
сельском хозяйстве, а также упро-
щения исполнения налоговых обя-
зательств, в т.ч. через цифровиза-
цию, - говорится в сообщении.
Так же был обсужден ход работ по по-

вышению конкурентоспособ-
ности транспортно-транзитно-
го сектора путем реализации 
новых инфраструктурных 
проектов, совершенствования 
сервиса и увеличения скоро-
сти транзитных перевозок. 
Премьер-Министр поручил 

продолжить активную работу 
по полному и качественно-
му исполнению Плана нации 
«100 конкретных шагов по 
реализации пяти институци-
ональных реформ Перво-
го Президента РК – Елбасы 
Нурсултана Назарбаева» и 
Послания Главы государства 
Касым-Жомарта Токаева от 1 
сентября 2020 года.  Особое 
внимание обращено на пун-
кты по привлечению страте-
гических инвесторов в новые 

крупные проекты в приоритетных секто-
рах экономики, развитию обрабатываю-
щего сектора и экспортного потенциала, 
обеспечению самодостаточности нацио-
нальной экономики по основным продо-
вольственным товарам.

ЖД Акпарат.

Когда и КаК пройдут Выборы сельсКих 
аКимоВ В Казахстане – подробности

«По практике день голосования вы-
падает на выходной день, который 
удобен для избирателей, чтобы не 
отвлекать в рабочее время. Я счи-
таю, что эта практика нормальная. 
Эту практику, я считаю, надо про-
должать», - сказал член Центральной 
избирательной комиссии Ерлан Дауыл-
баев.

Центральная избирательная комиссия 
утвердила типовой календарный план 
основных мероприятий по подготовке 
и проведению выборов акимов горо-
дов районного значения, сел, поселков, 
сельских округов.

КОгДА нАзнАчАются ВыбОры
«Отличие этой кампании в том, что вы-

боры будут не единовременными, а по 
мере истечения полномочий либо до-
срочного сложения полномочий работа-
ющих акимов», - уточнил заместитель 
председателя Центральной избиратель-
ной комиссии Константин Петров.

Выборы акимов городов районно-
го значения, села, поселка, сельского 
округа назначаются соответствующей 
районной (городской) избирательной ко-
миссией.

Общая продолжительность выборной 
кампании – месяц.

Выборы назначаются не менее чем за 
40 дней и проводятся не менее чем за 
10 дней до истечения срока полномочий 
действующего акима.

ВыДВиЖение КАнДиДАтОВ
Выдвижение кандидатов в акимы го-

рода районного значения, села, посел-
ка, сельского округа начинается со дня, 
следующего за днем назначения выбо-
ров.

Заканчивается выдвижение за 15 дней 
до дня проведения выборов, в 18.00 ча-
сов.

Избирательная комиссия продлевает 
срок выдвижения кандидатов не более 
чем на пять дней, если до окончания 
срока выдвижения есть всего один кан-
дидат.

КАК МОгут ВыДВигАться 
КАнДиДАты

Кандидаты могут выдвигаться:
политическими партиями из числа сво-

их членов. При этом политическая пар-
тия вправе выдвигать лишь одного кан-
дидата в одном избирательном округе;

путем самовыдвижения, при поддерж-
ке не менее 1% от общего числа изби-
рателей соответствующего округа, име-
ющих право голосовать.

Если на день окончания срока выдви-

жения есть всего один кандидат, то из-
бирком продлевает срок выдвижения 
кандидатов не более чем на пять дней и 
аким района вправе выдвинуть не менее 
двух кандидатов по согласованию с со-
бранием местного сообщества.

требОВАния К КАнДиДАтАМ
Кандидатом не может быть:
лицо, имеющее судимость, которая не 

погашена или не снята;
лицо, признанное виновным в корруп-

ционном преступлении или правонару-
шении.

Кандидат должен быть гражданином 
Казахстана и не моложе 25 лет.

Одно и то же лицо не может быть из-
брано акимом одного и того же горо-
да районного значения, села, поселка, 
сельского округа более двух раз подряд.

регистрАция КАнДиДАтОВ
Регистрация кандидатов начинается 

после получения всех необходимых до-
кументов, а завершается за 10 дней до 

Отличие выборной кампании в том, что акимов сел будут менять не всех сразу, а по мере истечения 
срока их полномочий. Как пройдут выборы акимов городов районного значения, села, поселка, сельского 
округа в Казахстане, рассказали в Центризбиркомесообщает ЖД Акпарат со ссылкой на Sputnik.

выборов, в 18.00.
Территориальная избирательная ко-

миссия выдает кандидатам соответству-
ющие удостоверения. Не позднее чем на 
пятый день после регистрации публикует 
в местных СМИ сообщение о регистра-
ции кандидата.

ПреДВыбОрнАя АгитАция
Предвыборная агитация начинается 

с момента окончания срока регистра-
ции кандидатов, то есть за 10 дней до 
дня выборов. Заканчивается в 00.00 по 
местному времени дня, предшествую-
щего дню выборов.

День гОлОсОВАния
Выборы проходят в день голосования с 

07.00 до 20.00.
Подсчет голосов на избирательных 

участках – не позднее 12 часов с момен-
та окончания голосования.

Установление итогов – до трех дней со 
дня выборов.

регистрАция 
избрАнных АКиМОВ

Территориальные избирательные ко-
миссии района (города):

в течение 7 дней регистрируют избран-
ного акима;

выдают избранному акиму соответ-
ствующее удостоверение;

Полномочия избранного акима начина-
ются с момента его регистрации терри-
ториальной избирательной комиссией.

Ранее глава государства сообщил, что 
в первую очередь будут проведены вы-
боры 729 сельских акимов, а до конца 
года предстоит избрать еще 46 руково-
дителей местных органов власти.

грАФА «ПрОтиВ Всех» 
Помощник президента Казахстана по 

политическим вопросам Ерлан Карин 
сообщил, что на предстоящих выборах 
сельских акимов в республике заработа-
ет еще одна инициатива Касым-Жомар-
та Токаева. В избирательные бюллетени 
будет включена графа «против всех».

Карин напомнил, что о необходимости 
введения этой нормы в законодатель-
ство глава государства впервые заявил 
на открытии первой сессии парламента 
VII созыва 15 января текущего года.

«Затем был разработан соответ-
ствующий законопроект. И уже 24 мая 
глава государства подписал конститу-
ционный закон «О выборах в Республи-
ке Казахстан» и сопутствующий закон 
«О внесении изменений и дополнений в 
некоторые законодательные акты по 
вопросам выборов», которые вступили 
в силу в начале июня. Таким образом, 
эта знаковая инициатива главы госу-
дарства была качественно реализова-
на фактически в течение полугода», 
- отметил Ерлан Карин.

По его мнению, появление в бюллете-
нях графы «против всех» значительно 
расширит избирательные права элек-
тората и даст возможность отобразить 
весь спектр политических взглядов в 
ходе выборов. Также новелла будет спо-
собствовать повышению политической 
культуры и электоральной активности 
казахстанцев.

ЖД Акпарат.
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ырысты, тынысты тастөбе
Өткен ғасырдың тоқсаныншы жыл-

дары ауылдардың тіршілігі тоқырап, 
сондағы ағайын ірі орталықтарға, 
қалаларға ағылған еді. Қайтпек керек? 
Ол кездері ауылшаруашылығы күрмеуі 
көп сан мәселеге душар болды. Техни-
ка жеткіліксіз, егін егуге жағдай келмеді. 
Мал саны күрт кеміп, тәуелсіздік алған 
жылдары экономикалық қиындық 
ауылдың жайын күмілжітіп жіберді. Со-
дан ауылдағылар нәпақасын қаладан 
таппаққа ұмтылды. Ала дорба арқалап, 
көпшілік саудаға араласа бастады. Ел 
тізгінін мығым қолында ұстаған Елба-
сы Н.Назарбаев сол кезде ауылдың 
іргесі бүтінделмей, сондағы ағайынның 
жағдайы келіспей елдің өркендемейтінін 
нық түсінгендей. Нәтижесінде 2003-
2005 жылдары елімізде «Ауыл жылы» 
жарияланды. Реформалы жылдардың 
нәтижесінде қазақтың «қара шаңырағы» 
бірсыпыра жөнге келді. Ауылды да-
мыту мұнымен тоқтап қалмады. «Ал-
тын бесіктен» ұзап кеткендерді, ауылға 
қажетті мамандарды тарту мақсатында 
түрліше бағдарламалар дүниеге келді. 
Соның бірі де, бірегейі «Дипломмен 
ауылға» бағдарламасы еді. Бұл үдерісті 
жобаның мақсаты – жоғары білікті жа-
старды ауылда тұруға, сол ауылдың 
әлеуетін көтеруге жағдай жасау еді. 
Әрине, «алтын бесіктегі» кәсіпкерлікті 
дамыту үшін де сан түрлі бағдарламалар 
дүниеге келді. Одан өзге Елбасының ба-
стамасымен елді мекендерде тіршілік 
етіп жатқан ағайынның тұрмысын түзеу 
үшін де сан бастама қолға алынды. Сон-
дай іргелі жобалар әлі де жүзеге асып 
келеді һәм жаңа бастамалар қазақтың 
«алтын қазығын» одан әрі көркейте 
түсуде. 
Өткені сан тарих, бүгіні кемел, болашағы 

баянды ауылдардың бірі - Қаратал ауда-
нына қарасты Тастөбе ауылдық округі. 
Бұл елді мекен жайында сарғайған 
архив беттерін ақтарсақ, іргесі сонау 
ХХ ғасырдың үшінші он жылдығында 
қаланыпты. Содан бері сан қилы тарих-
ты өткерген ауылдың бүгінгі жайы та-
лайды тамсандырады. Қалай дегенмен, 
жер жәннаты Жетісудің қай қиыры да 

ештеңеден кенде емес, бірақ былайғы 
жұрт Тастөбе аумағы тұрмысы түзу, 
жері құт, береке мен мерекесі тасыған 
жер дейді. Расында солай ғой. Жерінің 
тастақтығына қарамастан, жерге 
түскен дән өніп, тұрғындардың ырызғы-
несібесін тасытады. Шабындығы түлік 
атаулыға шөбі шүйгін һәм нәрлі, суы 
шипа екенін айтпасақ түсінікті. Одан 
бөлек Тастөбе аумағынан алынатын 
тұщы су Қаратал ауданының орталығы 
Үштөбе қаласындағы ағайынды 
қамтамасыз етіп отыр. 

тұМсА тАрих сөйлесе...
Атырабы құйқалы, ауа-райы қолайлы 

ауылдың өткеніне көз жүгіртсек, 
қазақтың көрнекті тарихшысы, ұлттың 
жоғын түгендеуші Мұхамеджан Тыныш-
баев өз еңбегінде Тастөбе жайында аз-
маз тоқталады. Тіпті, бұл аймақ уағында 
жұрт қызығатын өркениеті болған 
көшпелі жұрттың мамыражай жайлауы 
болған екен. Сонау дәуірде елге шипасы 
мен қасиеті дарыған әулие-әнбиелер, 
ата қоныстың тулақтай атырабын жауға 
бермес үшін ақ найза асынған батыр-
лар бұл аумақты мекен еткен. Қалай 
дегенмен, Қаратал өзенінің жүйтки ағып, 
арқырай Балқаш көліне асыққан тұсы 
қолайлы өңір болған ғой. Қараталға 
жапсарлас аққан Тентек өзенінің де 
тарих қойнауында сөйлетер аңыз һәм 
тәмсілдері толып жатыр. 
Дегенмен, ауылдың тарихы КСРО 

құрамындағы Қазақстанды ұжымдастыру 
уағында Қаратал және Тентек өзенінің 
аралығында 1928-32 жылдары құрылған 
бес колхоздан басталады. «Бесағаш», 

«Бірлік», «Құмарал», «Тастөбе», «Жа-
зылбек» колхоздары негізінде Тастөбе 
ауылы құрылды. Колхоздарға жеке 
тоқталсақ, «Бесағаш» колхозы 1928-
34 жылдар арасында құрылды. Оның 
алғашқы төрағасы Бейсеқұл Өсімқұл 
ауыл тұрғындарын басын қосып  артель 
ұйымдастырды. «Бірлік» колхозы 1928-
38 жылдар құрылды. Ұйымдастырушысы 
әрі алғашқы төрағасы болған Нұрғалық 
Рахымбайұлының ұзақ жылғы жемісті 
еңбегі елеусіз қалмады. Бірнеше жоғары 
наградаларға ие болды. Ал, «Құмарал» 
колхозының алғашқы төрағасы болып  
Бәйділдә Тұрысбай сайланды. Колхоз 
екі бригададан құрылды. Бірінші бригада 
Көксу стансасымен жапсарлас еді. Ұжым 
қазақ, орыс, кәріс ұлты өкілдерінен 
тұрды. Колхоз қызылша мен бидай егіп, 
мол өнім жинаудан талайға үлгі болды. 
Ауылдық округпен аттас «Тастөбе» кол-
хозы 1932 жылы құрылды. Алғашында 
шағын 5 шаңырақ мұнда еңбек етсе, 
кейін жан-жаққа тарап кеткен тұрғындар 
қайта қоныстанып, колхоз тынысы ашы-
ла түсті. Соңғы «Жазылбек» колхозы 
1932 жылы құрылған еді. Әлемді дүр 
сілкіндірген Екінші дүниежүзілік соғысқа 
Еңбекші ауылдық Кеңесіне қарасты осы 
колхоздардан отан алдындағы борышын 

өтеуге майданға 184 азамат соғысқа 
аттанып, ел үшін, жер үшін аянып 
қалмады. 1950 жылы аталған Кеңеске 
қарасты бес колхоз біріктіріліп, 
«30 жылдық Қазақстан» атындағы 
колхозға біріктірілді. Шаруашылық 
1970 жылы «Қәлпе» совхозы 
құрамынан бөлініп шығып, ауылдың 
белді азаматтарының Алматы, әрісі 
Мәскеудегі билік басындағыларға хат 
жазып, «Бірлік» сүт совхозын құрды. 
Нәтижесінде Тастөбе аулынан жаңа 
кеңсе үйі, машина-трактор шебер-
ханасы, орталық бу қазандығы, күт 

кешені, Құмаралда құс фермасы, инку-
батор бой көтерді. 1984 жылы ауылдан 
640 орындық мектептің іргесі қаланып, 
ауыл балаларының терең білім алуы-
на жағдай жасалды. Бүгінде ауылдық 
округтің болашағы баянды, келешегі ке-
мел ауылдардың сапында. 

тұрМысы ЖАйлы, түтІнІ түзу
2019-2020 жылдар еліміз бойынша емес, 

әлем бойынша аса ауыр жыл болды. 
Балақтан тартып, жағаға жармасып, ты-
нысты тарылтқан пандемия қоғам өмірін 
түбегейлі өзгертті. Дегенмен, адамзат 
әрдайым қай қиындықты да еңсеріп 
үйренген. Талай қиындықты еңсере 
түспек. Дамудың жаңа жолын таппақ. 
Әлемді саусағында айналдырған панде-
мия Тастөбе ауылдық округінен жанай 
өтті десек, ешкім сенбес. Бұл ауылдағы 
ағайын да қиындықты жұрт қатарлы 
сезінді. Бірақ, бірлік пен ауызбіршілік 
болған жұрттан ырыс кетпейді дегендей, 
ауылдағылар жұмылған жұдырықтай 
қарекет етті. Қарекет қоңсыз етпеді. 
Мәселен, ауылдық округ әкімі Ермек 
Нұрғалиевтің сөзіне сенсек, қазіргі ба-
сты мәселе – халық саулығы. Бұл жол-

да әкім де, әкімшілік қызметкерлері 
де, қарапайым халық та аянып қалып 
жатқан жоқ. Жергілікті билік өкілдері 
халық арасында вакцинация жасаудың 
тиімділігі жөнінде жиі үгіт жүргізеді екен. 
Әрине, ешкімді ешкім мәжбүрлемейді. 
Бірақ, халықтың саулығын 
ойлағандықтан әкім өзі ба-
стап, екпе жасатуға үгіттеп 
жүр.
 - Мына әлемді аждаһадай 

аранында ұстаған дерттен 
құтылудың жалғыз амалы 
екпе ектіру. Әрине, жұрт бей-
жай қарайтын болар. Бірақ біз 
емес. Әрбір ауыл тұрғынының 
саулығы үшін әкім жауапты. 
Сондықтан, ауылдағыларды 
екпе жасатуға насихат 
жұмыстарын күшейттік. 
Өзімнен бастап тынымсыз қарекет 
етіп жүрміз. Президент Қ.Тоқаев елдің 
амандығын ойлап, алаңдап, халық 
саулығы жолында аянып қалмауымыз 
керегін тапсырды, - деді ауылдық округ 
әкімі. 
Жалпы ауылдық округ үш елді мекеннен 

құралған: Тастөбе, Бесағаш және Бірлік 
ауылдары. Бүгінде елді мекендерде 1126 
тұрғын болса, олар 9061 гектар жерден 
нәпақа тауып отыр. Ал сол тұрғындардың 
саулығын қалыптастыру бағытында 
жалғыз түйір фельдшерлік-акушерлік 
пункт жұмыс істеуді. Онда 4 орта буынды 
медбике және 1 санитарлық қызметкер 
жұмыс істейді. Білікті ақ халаттылардың 
мардымды жұмысы мен дерт атаулы-
ны ауыздықтауы нәтижесінде ауылдық 
округте демографиялық өсім бар. Өткен 
жылы жарық дүниеге 37 тастөбелік кел-
ген. Әрине, «қошқар шапты, қой тапты, 
шопанның не қатысы бар» деген әңгіме 
бар ғой. Бауыржан Момышұлының 
айтқан сөзі. Осындай сарындағы әңгіме 
туындамас үшін тарқата сөйлейік. 
Ауылдағы фельдшерлік-акушерлік 
пункт қызметкерлері әрбір ананың, 
әрбір баланың, жалпы әрбір тұрғынның 
амандығы үшін аянып қалмайды. Оны 
көзбен көргіңіз келсе, Тастөбе ауылдық 
округіне бару керек. 
Жоғарыда деморафиялық өсім жайын-

да сөз еттік, қазір ауылда 209 оқушы 
бар. Олар Жамбыл орта мектебінде 
білімін шыңдауда. Оқушылардың 
алымды да қарымды болуы үшін 43 
қызметкер тер төгіп жүрсе, оның 25-і 
мұғалім екен. Сондай-ақ, Тастөбе елді 
мекеніндегі мектепке оқушыларды 
Бесағаш және Бірлік ауылдарынан ав-
тобус тасымалдайды. Бір күнде арнайы 
көлік 74 оқушыны мектеп пен үй ара-
сына жеткізеді. «Балам – болашағым» 
деген елміз ғой, 2009 жылы ашылған 
кітапхана жастардың, оқушылардың 
зейінін аша түсуге жұмыс істейді. Бүгінде 
кітапханада 10200 дана кітап қоры бар. 
Бұл дегеніңіз, оқимын дегенге «іздегенге 
сұраған ғой». Айтпақшы, елді мекендер 
арасында оқушыларды автобус тасы-
малдайды дедік, ауылдық округте жол 

мәселесі аса өзекті емес. Өйткені, 
мәселенің түйіні тарқап жатқаны 
қашан. Мәселен, округте барлығы 
10 шақырымды құрайтын 14 
көше болса, өткен жылы 80,6 млн. 
теңгеге Қарымбай әулие көшесі, 
32,04 млн. теңгеге Абай көшесі 
орташа жөндеуден өтті. Биыл да 
осындай жұмыстар қарқынды 
жүргізілуде. Шағын ауылдық округ 
үшін мұндай ауқымды жұмыстар 

қаншалықты маңызға ие дейтініңіз 
тұр. Елбасы Н.Назарбаев та, ел 
президенті Қ.Тоқаев та әр сөзінде әрбір 
қазақстандық қолайлы ортада өмір сүруі 
тиіс екенін айтады. Әрине, дамыған ел-
дермен иін тіресу үшін сондай қадамдар 
керек. Мәселен, ауылды көркейту-
көгалдандыру жұмыстары жөнге 
келтірілген. Ауыл әкімінің сөзіне сенсек, 
жылына екі мәрте, көктем және күзде ау-
ылда санитарлық айлығы жүреді. Мұндай 
шаруа аясында ауылдық округтегі 30 
шақырым автомобиль жолының бойы, 
әрбір аула, суландыру жүйелері тазар-
тылады. Былтыр өткен сенбіліктерге 
500 адам қатысып, тазалықшылар 7 
шақырым арықты аршып, 30 шақырым 
жол бойын қоқыстан, шөп-шаламнан 
тазартып, 300-гу жуық ағашты зиянке-
стерден залалсыздандырған, мұнан өзге 
238 үй мен ғимараттардың ауласын-
да санритарлық тазалық жұмыстары 

жүргізілген. Мұндай шаруа нәтижесінде, 
ауылдық округтен 200 тонна күл-қоқыс, 
тұрмыстық қалдықтар шығарылған. 
Айтпақшы, мұнан бөлек, 2020 жылы 

57 ауыл азаматы жұмыспен қамтылды. 
5 ауыл тұрғыны қысқа мерзімді қайта 
даярлау бойынша оқыды. Округ бойын-
ша 31 адам қоғамдық жұмысқа тартыл-
ды, 1 азаматша жастар практикасында 
жұмыс жасады. Ауылдық округ бойын-
ша 11 отбасынан Атаулы әлеуметтік 
көмекке өтініш келіп түсті, 10 отбасына 
тағайындалды. 

Ауыл тынысы Кең, түтІнІ түзу
Ауылдың негізгі кәсібі мал және 

егіншілік. Ауылдық округ тұрғындары 
нәпақасын қара жерге дән сеуіп қана 
тауып отырған жоқ, ата кәсіп төрт түлік 
мал өсірумен де күн көруде. Мәселен, 
ұзын саны бұл ауылдық округте 110 ша-
руа қожалық, 1 жауапкершілігі шектеулі 
серіктестік, 4 жеке кәсіпкер бар. Өткен 
жылы, ауылдық округтің 6 тұрғыны 
мемлекеттік бағдарламалар негізінде 20 
млн. теңге несие алып, 46 бас мүйізді ірі 
қара және 28 бас өзге түлік сатып алды. 
Жалпы бүгінде ауылдық округте 4200 
бас мүйізді ірі қара, 1100 бас жылқы, 
2000 бас өзге түлік бар. Осындай 
жағдайлардан соң, ауылда 2 кәсіпкер 
тұрғындардан күнделікті сүт өнімдерін 
жинап, Талдықорған қаласындағы сүт 
зауытына өткізеді. Мұнан өзге, уылдық 
округте орналасқан «Тастөбе Агрофуд» 
жауапкершілігі шектеулі серіктестігінде 
84 адам жұмыс істейді. Қазір таңда 
серіктестікте 1200 бас сиыр бар. Мұнан 
бөлек бұл құрылымның 1802 гектар, 
оның ішінде 765,8 гектары егістік, 399 гек-
тар шабындық, 630 гектар жайылымдық 
жері бар. Серіктестікте 31 дана ауыл 
шаруашылық техникасымен шаруасын 
дөңгелетіп отыр. Ауылдық округ әкімі 
Ермек Нұрғалиевтің сөзіне сенсек, мал 
дәрігерлері мал ауруларына қарсы іс-
шараларды уақытылы жүргізеді екен. 
Мұнан өзге, ауылдық округ тұрғындары 

егінмен айналысады. Мәселен, диқандар 
629 гектарға жүгері, 482 гектарға 
бұршақ, 51 гектарға картоп, 33 гектарға 
көкөніс еккен. Сондай-ақ, мал азықтық 
бағытта 555 гектар жоңышқа, 94 гектар 
арпа егістік бар. Еңбек өнімін арттыра-
тын техника десек, ауылдық округте егін 
науқанында 35 дана ауылшаруашылық 
техника аянып қалмайды.
Тастөбе ауылдық округтегі шаруаның 

қысқаша жайы осы. Шағын ауылдың 
қарымды тірлігіне тамсанбай мүмкін 
емес. Себебі, Тастөбе - ырысы тасыған, 
қойнауы құт, маңайы бақ мекен. 

М.Мақсым
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Ауыл шаруашылығы саласы қай елдің де болмасын экономикалық дамуының, тәуелсіздігінің және 
тұрақтылығының негізгі тірегі. Осыдан да болар біздің елімізде де, егемендік алғаннан Елбасының көңіл 
бөлуінің арқасында ауыл шаруашылығы саласын реформалау іс-шаралары қарқынды атқарылып, 
мемлекет тарапынан ерекше қолдаулар мен көмектер ауқымы да артып келеді. Бүгінде осындай 
қолдаулардың нәтижесінде еліміздің ауылшаруашылығы экономиканың негізгі драйверіне айналып 
отыр. Оған көз жеткізу үшін алысқа барудың қажеті жоқ. Жыл санап өрісі кеңейген, тынысы ашылып, 
халықтың тұрмысын түзеуге бағытталған Қаратал ауданының ауылшаруашылығындағы өрелі істерге 
көз жүгіртсек жеткілікті. Үстіміздегі жылдың 5 айында ауданның ауылшаруашылығы мамандары 4 
млрд. 358,6 млн. теңгенің өнімін өндірген. Оның ішінде мал шаруашылығынан 4 млрд. теңге табыс түссе, 
диқандар 324,6 млн. теңгенің өнімін өндірген. Бұл көрсеткіш былтырғы осы уақпен салыстырғанда өнім 
өндіру көлемі 104,4 пайызға өскенін аңғартады. Ауылшаруашылығының іргесін кеңейтіп, тамырына қан 
жүгіртетін жайт – инвестиция. Биылғы бес айда аудан шаруаларына 431 млн. теңге инвестиция құйылған. 

агроөндіріс – өрісті Кеңейтеді

ДиҚАнДАр ел несІбесІн 
тАсытыП Отыр

Қаратал ауданының ауылшаруашылық 
жер көлемі 380,38 мың гектар. Оның 
352,4 мың гектары жайылымдық, 
1188 гектары шабындық жер. Аудан 
диқандары 21,6 гектар жерге сауарма-
лы егін орналастырған. Қаратал өзенінің 
етегіндегі ағайынның диқандары мол 
өнімді егін егудің осы түрінен алмақ. 
Ал 42 гектарға көп жылдық екпе 
отырғызылған. Қаратал ауданын-
да себілген дәнді дақылдардың ба-
сым бөлігін арпа, жүгері, күріш және 
майбұршақ құрайды. Биыл диқандар 
3134 гектарға майбұршақ, 2544 гектарға 
арпа дақылын ексе, 1780 гектарда 
бүгінде жүгері жайқалып тұр. Ал 1746 
гектарға себілген күріш дақылы биыл 
елдің көсегесін көгертеді. Қалай деген-
мен көктемгі еңбек бір жылға азық бола-
ды. Мұнан бөлек қараталдық диқандар 
40 гектарға былтыр күздік бидай сеуіп, 
биыл өнімін алады. Сондай-ақ, 788 гек-
тар жаздық бидайдың да шығымы жа-
ман болмайын деп тұр. Ауа-райының 
қолайсыздығына қарамастан диқандар 
маңдай тер мен қажырлы еңбектің 
нәтижесінде елдің ырысын тасытады. 
Мұнан бөлек ауылдағы шаруалар 225 
гектарға күнбағыс, 400 гектарға мақсары 
орналастырған. Олардың да шығымы 
жаман емес. Биыл жыл басынан азық-
түлік бағасында едәуір өсім байқалды. 
Бағасы шарықтай түскен өнімдердің 
қатарында бақша өнімдері бар. 
Әсіресе, картоп пен сәбіздің құны әбден 
аспандап алды. Қаратал ауданының 
шаруалары биыл 1120 гектарға кар-
топ өнімін екті. Олардың сөзінше, 
шығым жаман емес, өнім молынан 
болғалы тұр. Өнім көп болса бағаның 
төмендейтіні бесенеден белгілі. Одан 
бөлек ауылдағы ағайын 1754 гектарға 
көкөніс, 505 гектарға бақша дақылын 
отырғызды. Күзде диқандар аудан 
тұрғындарының бақша және көкөніске 
сұранысын толық қанағаттандырады. 
Алматы облысының ең қажетті өнімінің 
бірі – қант қызылшасы. Белгілісі 
Жетісу жерінде бірнеше қант өндіру за-
уыты бар. Бұл зауыттар тек облыстың 
емес, тұтас Қазақстанның сұранысын 
қанағаттандыруға қарекет етуде. Ал ол 
үшін қант қызылшасы мардымды егілуі 
тиіс. Қаратал ауданында биыл 1400 
гектарға қан қызылшасы егілді. Қан 
қызылшасын егу 2015 жылы 560 гек-
тарды құраған еді. Айналдырған 6 жыл-
да бұл өнімді егу едәуір өсті. Шамамен 

2,5 есеге. Күзде дақылдың бұл түрінен 
мол өнім жиналады деген ниет те бар. 
Құдай қаласа, Қазақстанның өзге 
өңірінде тұратын отандасымыз Қаратал 
өзенінің суынан нәр алып, ауданның 
диқандарының маңдай терімен өскен 
қызылшадан өндірілген қантты пай-
даланады деген сөз. Айтпақшы, аудан 
көлемінде 6165 гектарда көпжылдық 
шөп те егілген. 

тың техниКА һәМ ЖАңА әДІс 
өнІМДІлІКтІ АрттырАДы

Былтыр тек ауданның емес, Жетісу 
жерінің диқандарына аса қолайлы жыл 
болмады. Бәлки, 2020 жыл шаруалар 
есінде су тапшылығымен есте қалған 
шығар. Соның нәтижесінде шаруалар 
тың бағытқа бет бұрды. Мәселен, егін 
егудің тың әдісі – тамшылатып суару. 
Дақыл егудің осы тәсілі елімізде қолға 
алынғанына көп болмады. Өйткені 
еліміздің аумағы 29 пайыз далалық, 
44 пайызы шөлейтті. Демек, жеріміздің 
жартысынан көбі шөлді және шөлейтті 
деген сөз. Ал тамшылатып суару 
еліміздегі диқандардың тынысын аша-
тыны белгілі. 2005 жылы республика 
бойынша 160 га жерге тамшылатып су-
ару әдісі қолданылса, 2009 жылы – 4,2 
мың гектар, 2011 жылы – 18,3 гектарға 
өссе, 2015 жылы 50 мың гектарға жет-
кен. Он жыл ішінде 300 есеге өскен. Сан-
дар солай дейді. 
Биыл Қаратал 
ауданының ша-
руалары 200 гек-
тар жерге там-
шылатып суару 
әдісін қолданып 
егін егуге көшті. 
Мұндай тіршілікті 
т ұ р м ы с ы н а 
арқау еткен 
құрылымдардың 
қ а т а р ы н д а 
«Нам.Л», «Рем.С», 
«Ким.А», «Ан.В» 
және «Жаһан» ша-
руа қожалықтары 
бар. Ауданның 
ауылшаруашылық 
саласының ма-
мандары там-
шылатып суару 
әдісімен егін егу 
арқылы өнімділік 
3-4 есе ұлғайған. 
Жалпы ау-

данда тіркелген 1202 
ауылшаруашылық техника 
бар. Бұл техниканың ішінде 
744 трактор, 88 комбайн, 255 
тіркеме, 115 жол құрылысына 
арналған 115 дана техни-
ка бар. Бұл техникалар жыл 
сайын жағартылып отырады. 
Мемлекеттік бағдарламалар 
негізінде ауылшаруашылық ма-
шиналар сатып алынып, еңбек 
өнімділігін арттыруға септе-
суде. Мұнан бөлек ауданда 6 
сервистік дайындау орталығы 
жұмыс істейді. Сервистік 
дайындау орталығы өңірде 
жұмыс жасайтын өндірістің 
тиімділігін арттыруға, сондай-
ақ тауар өндірушілердің 
ұ й ы м д а с т ы р у ш ы л ы қ 
сұрақтарын кешенді түрде 
шешуге атсалысады. Бұл 

құрылымның құзырына өнімдерді дай-
ындау, сақтау, сату және қайта өңдеу, 
материалдық-техникалық мүліктермен 
қамтамасыз ету, кеңестік, заңды 
маркетингтік және машина-тракторлар-
мен қызмет көрсету, кәсіптік-техникалық 
мамандарды дайындау және қайта дай-
ындау жатады. Аудандағы 6 сервистік 
дайындау орталығының 3-еуі қызылша 
өндірісіне, 1-еуі күріш және 2-еуі егін 
бағытында қызмет етеді. Сервистік да-
ярлау орталықтарында құны 761 млн. 
теңгені құрайтын 74 ауылшаруашылық 
техника бар.
Жалпы Қаратал ауданындағы 

ауылшаруашылық техникаларды 
жанар-жағар маймен  қамту жайы да 
әбден пысықталған. Аудан шаруала-
рына 2021 жылға 710 тонна, Үштөбе 
депосынан 163 тонна жанар-жағар май 
беріледі. Көктемгі егін егу жұмыстарына 
қараталдық диқандарға 360 тонна көлік 
отыны қарастырылған еді. Үштөбе 
аумағы бойынша «Silk Way Petroleum» 
ЖШС-нің жанармай қоймасынан қазіргі 
таңда – 297,8 тоннасы алынған.

АтА КәсІП елДІ АсырАйДы
Мал шаруашылығы қазақтың ата 

кәсібі. Төрт түліктің жайына сай 
жыл мезгілдеріне орай көшіп-қонып 
жүрген баба жұрттың кәсібі бүгінде 

де кең етек жайып келеді. Өйткені 
ауылшаруашылығының ішінде мал 
шаруашылығы экономиканың негізгі 
тірегі десек артық айтқандық емес. 
Өйткені, ет, сүт өніміне жыл өткен сай-
ын тек бізде емес, шетелде де сұраныс 
артып келеді. Нәтижесінде шетелге 
қазақтың төрт түлігінің өнімдері экс-
портталуда. Жай экспортталып жатқан 
жоқ, оның көлемі жыл өткен сайын ар-
тып келеді. 
Қаратал ауданында мал 

шаруашылығының көсегесі көгеріп 
келеді. Өткен жылмен салыстырғанда 
мал саны мен онан өндірілетін өнім 
көлемі едәуір артқан. Мәселен, 
мүйізді ірі қара саны өткен жылмен 
салыстырғанда 105,6 пайызға артып, ау-
дан аумағында сиыр саны 51 362 басқа 
жеткен. Қой мен ешкі саны 130 мың 741 
басқа жетіп, уақ малдың өсімділігі 103,6 
пайызға жеткен. Қамбар ата тұқымы 
10,74 мың басқа жетсе, таңқы мұрын 
шошқа  185,5 пайызға жеткен, яғни 6910 
басқа жеткен. Бұл үстіміздегі жылдың 5 
айындағы мәлімет. Айтпақшы, былтыр 
елімізде құс шаруашылығы біршама 
тоқырауға ұшыраған еді. Себебі 
жыл құстары мен өзге де себептер 
нәтижесінде пайда болған құс індеті 
елдің құс шаруашылығын тұралатты. 
Соған қарамастан биыл ауданда бұл 
шаруашылық қарымды өсіп келеді. 
Қаратал ауданында 100 мыңға жуық 
құс өсіріледі. 2021 жылы өнім өндіру 
бойынша өлкеде ілгерілеу бар.Мәселен, 
аудандағы төрт түлік өсірушілер 3008 
тонна ет, 8198 тонна сүт өнімі өндірілген. 
Құс шаруашылығындағы өнідіс орында-
ры да 4116 мың дана жұмыртқа өндіріп, 
меже 105,1 пайызға орындалған. 
Елімізде мал шаруашылығын 

өрістетуге бірнеше мемлекеттік 
бағдарламалар бар. Олардың мақсаты 
– мал тұқымын асылдандыру, өнім 
өндіруді еселеу. 2021 жылы «Тасто-
беАгроФуд» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігі еңбең өнімділігін артыру 
бағытында қарқынды жұмыс істеуде. 
Серіктестік үстіміздегі жылы 96 бас 
буаз құнажында Германиядан ал-
дырды. Оған 124 млн. теңге несие 
алынған. Мұнан бөлек «Кең дала» дала 
бағдарламасы арқылы аудандағы түлік 
өсірушілер 117,5 млн. теңге несиеге қол 
жеткізген.
«Малым – жанымның садақасы...» 

деген бабаларымыздың негізгі кәсібі 
мал шаруашылығын өркендету 
еліміздегі шаруалардың тіршілік тыны-
сын кеңейтудің бірден-бір дара жолы. 
Әдетте, экономикалық қуаттылық 
жайлы ой қузасақ, ойға бірден мұнай 
немесе қазба байлықтар келеді. Де-
генмен, табиғи жер асты байлықтары 
түбінде сарқылып таусылары хақ. 
Дала төсінде маңдай тер мен қажырлы 
еңбекпен жүрген аудан диқандары 
мен төрт түлікті тіршілігіне арқау еткен 
ағайынның арқасында аудан экономи-
касы барынша өсіп келеді. 

М.МАҚсыМұлы.
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Бүгінде Қаратал ауданында 46658 
халық тұрады. Өлкедегі халықтың 14 
мыңнан астамы салауатты өмір сал-
тын ұстанады, яғни, жүйелі түрде 
дене шынықтырумен және спортпен 
шұғылданады деген сөз. Бұл көрсеткіш 
аудан тұрғындарының 30,0% құрап 
отыр. Сонымен қатар, жалпы 182 спорт 
нысаны халыққа қызмет етіп келеді. 
Нақтырақ тоқталатын болсақ, соның 
ішінде 35 спорт залы, 1 стадион мен 
1 спорттық-сауықтыру комплексі ел 
игілігіне берілген.
Аудандық балалар мен жасөспірімдер 

спорт мектебінде 16 бөлім жұмыс істейді, 
оның ішінде: ауыр атлетика, бокс, қазақ 
күресі, еркін күрес, велоспорт,  грек рим 
күресі, қол күресі, дзюдо, жеңіл атлекти-
ка, волейбол, тоғызқұмалақ, футбол, шах-
мат, баскетбол, пауэрлифтинг және гір 
спортын айтуға болады. Осы бөлімдерде 
29 бапкер жұмыс істейді. Онда 831 өрен 
шынығып жатыр. Жасөспірімдер аудан, 
облыс, республика, Азия құрылығы 
көлемінде өткізілетін жарыстарда 
жүлделі орындарға ие болып жүр. Был-
тыр  балалар мен жасөспірімдер спорт 
мектебі 1- халықаралық спорт шеберін, 
2 спорт шеберін, 1 спорт шеберлігіне 
үміткер, 35 жалпы спорттық дәрежелі 
спортшыларды дайындады. 2020 жылы 
Қараталдық спортшылар барлық ірі 
жарыстарға қатысты десе де болады. 
Аудан спортшылары арасынан 1 Азия 
чемпионы, Қазақстан Республикасының 
10 чемпионы мен 11 жүлдегері шықты.

чеМПиОнДАр ұстАхАнАсы
Елімізге танымал маман Дон Ла-

зарь негізін қалаған Үштөбе ауыр ат-
летика мектебінің тарихы терең. Бұл 
өлкенің спортшылары ересектер мен 
жастар, жасөспірімдер арасында ел 
біріншілігінде қатарынан оншақты жыл 
топ жарды. Қарсылас шақ келтірген 
жоқ. Мәселен 2013 жылы Қараталдан 
шыққан 18 жасөспірім зілтемірші 
Қазақстан республикасының чемпи-
онатында жеңімпаз атанып, тарихи 

еліне олимпиада жеңімпаздарын сыйлаған аудан
жетістікті тіркеген болатын. Чемпион-
дар ұстаханасынан Қазақстанға еңбек 
сіңірген бірнеше спорт шебері мен 40 тан 
астам халықаралық дәрежедегі спорт 
шеберлері мен ҚР спорт шеберлері 
түлеп ұшты. Бұл ретте есімдерін тізіп 
шығатын болсақ, жоғарыда аталған 
Сергей Филимонов, 2014 жылы Алматы-
да өткен Әлем біріншілігінің күміс және 
2009 жылы Оңтүстік Корея жеріндегі 
Азия чемпионатының бірінші орын 
иегері Владимир Седов, Жасөспірімдер 
арасындағы сайыстарда топ жарған Олег 
Шин, Надежда Ногай, Азия біріншілігінің 
жеңімпазы Маргарита Елисеева сынды 
саңлақтардың жетістігі толайым. Қазір 
ауданжа олардың жеңісті жолын жалғап 
жүрген жастар да баршылық. Соның 
бірі биыл Токиода өтетін 32 ші жазғы 
Олимпиада ойындарында ел намысын 
қорғайтын Игорь Сон. Ол 2015 жылы 
жасөспірімдер арасында Азия чемпионы 
атанса, артынан Әлем біріншілігінде де 
алдына жан салған жоқ. Арада төрт жыл 
салып ересектер арасындағы аламанға 
араласты. Үштөбелік ауыр атлет бұл 
сында да сенім үдесінен шығып, жүлде 
тұғырынан қол бұлғаған еді. - Екі жыл 
бұрын Олимпиадаға бару туралы  үш 
ұйықтасақ түсімізге де кірмейтін еді. 
Бірақ, бағыма қарай, жолым болып 
кетті. Жолдама уысымзда. Жарыстарға 
қатысып, қажетті ұпайлар толыға берді. 
Сөйтіп, алдыңғы орындарға шықтық. Ал 
Азия чемпионатында жарақатымның 
салдарынан бар мүмкіндікті көрсете 
алмадым. Енді Олимпиадада басқаша 
болады деп ойлаймын. Жиырмасын-
шы жылы пандемия болды ғой. Негізгі 
жарыстың барлығы 19 шы жылы өтті. 
Соларға қатыстық. Жуырда өткен Азия 
біріншілігінде төртінші орын бұйырды. 
Жаман нәтиже емес, дейді Игорь. 
Игорьді төртжылдықтың басты 

бәсекесіне баптап жатқан Сергей Седов. 
Ол талай аламанда ел намысын абы-
роймен қорғаған Владимир Седовтың 
бауыры. Екеуі де Үштөбе ауыр атлети-
ка мектебінің ұландары. Сол мектептен 
алған білімін кейінгі шәкірттеріне үйретіп 
жатқан маман Олимпиада турасындағы 
ойын былай жеткізген- Иә, әрине, жо-
лымызда көптеген кедергі болды. Көп 
жұмыс істедік. Талай жарақат алған 
кездеріміз де болды. 2019 жылдан 
бері алты жарыста бақ сынадық. Тіпті 
2018 жылдан бері десек те болады. 
Катардағы жарысты айтып тұрмын. Со-
дан бері алты сайысқа қатысыппыз. 
Әлем біріншілгінде Олимпиадалық 
салмақта емес, жаңа салмақта өнер 
көрсеттік. Оның арасында біраз салмақ 
жиналып қалған. Ол да өз кедергісін 
келтірмей қойған жоқ. Қиындық пен 
кедергілер үнемі кезігеді ғой. Бапкерлер 
мен спортшылар да қателесетін тұстары 
жетерлік. Енді Олимпиадада қолдан 
келгеннің барлығын жасау керек.
Игорьдің ізбасарлары бар ма, Үштөбе 

ауыр атлетика мектебінің қазіргі жай-
күйі қандай дәрежеде деген сауалдың 
жетегімен жақында Қаратал ауданының 
орталығына барып қайтқан болатынбыз. 
Күндіз күміс, түнде алтын болып ағатын 
өзенді жайлаған ағайынның бұл жағынан 
жағдайы жаман емес көрінді. Сергей 

Седовтай бапкер-
лерден қалған жұмыс 
тоқтамапты. Қазір 
мұндағы ауыр атлети-
ка залында Жандәулет 
Бекболатов сынды 
жастар бапкерлік істі 
ілгері сүйреп келеді. 
Жандәулет үйірмедегі 
кіші топтағы бала-
ларды баптайды 
екен. Өз Қаратал 
ауданының тумасы. 
Үштөбе ауыр атлети-
ка мектебінің түлегі. 
Жастайынан спортқа 
әуес болған. Ауыр 
атлетикамен спорт 
шебері дәрежесіне 
дейін айналысыпты. Жиырма үш жасқа 
дейінгі спортшылар арасында ел чем-
пионатында топ жарды. Шетел асып, 
ел намысын қорғаған кездері де болды. 
Жаттықтырушылық жұмыстағы еңбегі 
де жемісті. Оның шәкірттері арасынан 
облыс чемпионатының жүлдегерлері 
шықты.    
Дәл осы залда үлкен топтың балалары 

да жаттығады екен. Дмитрий Ольхов-
ский баптайтын өрендердің де нәтижесі 
жаман емес. Бір ғана дәлел ретінде 
былтыр АҚШ та Әлемдік рекорд орна-
тып, көк байрағымызды желбіреткен 
Сайхан Тайсуевтің есімін-ақ атауға бо-
лады. Үштөбелік 
өрендердің жолы-
на үлкен үмітпен 
қарайтын  Дми-
трий Ольховский, 
- Мысал үшін біздің 
м е к т е б і м і з д і ң 
үш шәкірті биыл 
х а л ы қ а р а л ы қ 
дәрежедегі спорт 
шебері нормативін 
орындады. Олар 
пауэрлифтингтен 
Биля Регина және 
ауыр тлетикадан 
Алексей Дроздов 
пен Тайсуев Сай-
хан. Сонымен қатар, 
біздің балалардың 
арасынан жетеуі 
спорт шебері 
дәрежесін еншіледі. 
Мұның барлығы 
осы жылдың жемісі. 
Кішкене кешіктіріп 
алған дәрежелеріміз 
де болды бірақ 
барлығы ойдағыдай деуге болады. 
Жаңағы аталған шәкірттерімізден де 
басқа енді өсіп келе жатқан өрендер бар. 
Олардың да нәтижесі көңіл қуантады, дей 
келе, әлі де біраз биікті бағындыратын 
жоспарларымен бөлісті. 
Бүгінде ауыр атлетикадан ел 

құрамасының қатарында Қараталдық 
біраз зілтерімші бар. Оның барлығы 
Үштөбедегі осы залда жаттықан спорт-
шылар. Бұл ретте, әрине, бапкерлер 
еңбегі ерен екені анық. Мұндағы маман-
дар өз жұмысына үлкен жауапкершілікпен 
қарайды. Мәселен, Дмитрий был-
тыр карантин кезінде де жаттығуын 

Қаратал ауданы дарынды 
спортшыларымен дараланған 
өлке. Шыбық отырғызсаң, 
бәйтерекке айналатын аймақтан 
небір мықты палуан, байрақты 
бәсекелерде ел намысын абыроймен 
қорғаған зілтеміршілер, танымал 
былғары қолғап шеберлерлі 
шықты. Бұл сөзімізге 1996 жылы 
Атланта Олимпиадасында еліне 
қола медаль силаған Мәулен 
Мамыров пен Афины аламанында 
күміс жүлде еншілеген ауыр атлет 
Сергей Филимоновтардың толағай 
табысы дәлел болады. Ауданда 
қазір де намысты қолдан бермейтін 
жас спортшылар жетерлік. 
Қараталдан шыққан түлектер 
түрлі спорт бойынша ұлттық 
құрама қатарында өнер көрсетіп, 
байрақты бәсекелерде атой салуда. 

үзбепті. Залға кіруге рұқсат болмағасын 
шәкірттерін өзінің көлікжайында 
баптаған. - Бір сәтте залымызды жа-
уып тастады. Жаттығуға болмайды, 
тоқтатыңдар деді. Жаттығатын жер 
таппай қалдық сөйтіп. Амал жоқ. Бірақ 
жаттығуды тоқтатуға болмайды. Сөйтіп, 
көлікжайымнан автокөлігімді шығаруыма 
тура келді. Тазалап, жаттығуға керекті 
дүниенің барлығын орнаттық. Мектеп-
тен зілтемір сұрап алдым. Оны әкеліп 
орнаттық. Күнделікті бес-алты бала дай-
ындалып жүрді. Әрине,індет болғасын, 
талаптарды да ұмытқан жоқпыз. Бір 
уақытта тек екі балаладан ғана дай-
ындалды. Осылай жаттыға бастадық. 

Жаз болғасын жылы болды. Осының 
арқасында балалардың дайындығында 
үзіліс болған жоқ. Шеберліктерін 
шыңдай түсті. Негізінен республикалық 
жарыстарға баратындарды дайында-
дым, дейді сол уақыттағы естеліктерімен 
бөліскен Дмитрий Ольховский.

еңбегІ ерен ертуғАн
Қаратал ауданындағы бапкерлердің 

осындай ерен еңбегінің арқасында 
жергілікті жастар жоғары нәтижелерімен 
көңіл қуантып жүр. Бұл ретте бокс 
тақырыбын да қозғамай өтуге болмай-
ды. Кезінде Михаил Юрченкодай ше-
бер шыққан өлкеде таланттар таусыл-
мапты әлі де. Қазір мұндағы жастарды 
жаттықтыратын Алмас Жыңғылбаев 
дейтін маман. Оған бұл шаруада ұлы 
Айдос көмектеседі. Әкелі-балалы бап-
керлер жұбының жұмысы жемісті де-
уге толық негіз бар. Мәселен, осы 
мектептің қайнарынан қанып ішкен 
Ертуған Зейнулинов былтыр бокстан 
өткен Қазақстан чемпионатында топ 
жарды. Бұл Қаратал ауданының бокс 
тарихындағы елеулі оқиғаның бірі бол-
ды. Өйткені, Ертуған ауданнан жиырма 
жылдан кейін шығып отырған ел чемпи-
оны еді. Одан бөлек, мұндағы мектеп-
тен түлеп ұшқан тағы бір өрен – Мирас 
Ертанов «Патриот Қазақстан» сайы-
сында жүлде тұғырының ең биік саты-
сынан қол бұлғады. Айта кетейік, бұл 
Отандық спорттың тарихында тұңғыш 
рет ұйымдастырылған телевизиялық 
шоу болатын.

бақ Дәулет
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елімен еңселі еді

Қалада тағы бір түйінді мәселе бар еді. 
Ол – тоқырау жылдары жұмыссыздықтан 
қала тұрғындарының біразы көшіп 
кеткендіктен бос қалған пәтерлердің 
жайы. Кейбір көпқабатты үйлерде үш-
төрт тұрғыннан қалған. Ендігі мәселе 
тұрғындарды орталыққа қарай көшіріп, 
шоғырландырып, жылуды сол үйлерге 
беру. Іс оң шешімін тауып, тұрғындар 
коммуналдық жүйені тиімді пайдалан-
ды. Текелінің тамырына қан жүгірткен 
басшы іскерлігімен 
көзге түсті. 
Ұйымдастырушылық 
қасиеті мен са-
бырлы мінезі 
маманның қызмет 
б а с п а л д а ғ ы м е н 
ж о ғ а р ы л а у ы н а 
мүмкіндік ашты.
С е р і к ж а н 

Б е с к е м п і р о в 
о б л ы с т ы қ 
мәслихаттың  хат-
шысы болып сай-
ланды. Сол кез-
де облыс әкіміне 
ауылшаруашылығын 
жақсы білетін 
орынбасар ке-
рек еді. Серікжан 
Ісләмұлының бірнеше 
аудан мен қаланың ауылшаруашылығы 
жұмысын дөңгеленткені облыстың 
үлкен саласын басқаруға жол ашты. 
Сонымен, оған облыстың аграрлы са-
ласына жетекшілік ету жүктелді. Об-
лыс әкімі Амандық Баталов орынба-
сары Серікжан Бескемпіровке жүгері 
мен қант қызылшасы дақылдарын 
өсіруді жандандыруды баса тапсырды. 
Осының нәтижесінде Жаркент өңірінде 
жүгері өсіру, сақтау, мал азығына пай-
далану дұрыс жолға қойыла бастады. 
Көксу қант зауытының тәтті түбірді 
қабылдау мүмкіндігі артты. Ақсу қант за-
уыты толыққанды жұмыс істеуде. Атал-
мыш шикізат өңдеу кәсіпорны күрделі 
жөндеуден өтті. Серікжан Бескемпіров 
Алакөлдегі қант зауыты жұмысының 
жүруіне де бар білім-білігін салған 
болатын. Бүгінде ол кәсіп- орын да 
жұмыс істеуге дайындалуда. Талапшыл 
басшыға іскер орынбасар сай келгенде 
атқарар істегі түйін шешілмей қоймайды.
Қант қызылшасы – Ақсу, Сарқан, Көксу, 

Ескелді аудандарының төл дақылы. 
Соған орай Елбасы Нұрсұлтан Назарба-
ев облыста тәтті түбір өсіруді қайтадан 
қолға алу жайлы тапсырма берді. Өңір 
шаруашылықтарына Қазақстанды 
отандық өніммен барынша қамтамасыз 
ету міндеті жүктелді. Бұл міндет сол 
кездегі облыс әкімінің орынбасары 
Серікжан Бескемпіровтің оң жамбасына 
келе кетті. Қиын шаруа жайымен шешіле 
бастады. «Терең су ағысын білдірмейді» 

Сыйлаған елдің құлы бол, құлы бол да пірі бол! Серікжан Ісләмұлы 
осы қағиданы бала кезден ұстанды. Ата-ана, ағайын-туыс, ауыл-
аймаққа адал перзент бола білсем деп еңбекке ерте араласты. Шаруаны 
шалқыту ұйымдастыру мен ізденістен тұратынын бағамдады. Ел-жұрт 
алдындағы жауапкершілік сезімі үлкен өмірге бағдаршам болды. 
Оның бойындағы ұстамдылығы мен жауапкершілігі бастаған істі 
аяқсыз қалдырмауға жетеледі. Табандылығы мақсатын бағындырды. 

демекші, іскер жетекші дақыл өсіру 
мен шикізат өңдеу кәсіпорындарын 
қалпына келтіруге бел шеше кірісті. 
Көксу және Ақсу қант зауыттары қайта 
құрылымдаудан өтті. Құрылғылар 
түгелдей жаңартылып, жұмыс істеу 
мүмкіндігі арттырылды. Осы бағытта 
болашақта Алакөл ауданындағы Бескөл 
қант зауыты мен Қарабұлақ қант зауыт-
тарын іске қосу жоспарлары бекітілді. 
Қазір бұл жоспар да іске асатын бо-
лып шешілді. Ол жөнінде облыс әкімі 
Амандық Баталов өзінің брифингте 
сөйлеген сөзінде: «Қант өндіретін екі за-
уыт жұмыс істеп тұр. Енді Алакөл және 
Қарабұлақ қант зауыттарын қалпына 
келтіру жоспарлануда. Осылайша біз 
алқап аумағын 35 мың гектарға ұлғайту 
арқылы қант қызылшасы көлемін 2 мил-
лион тоннаға дейін жеткізуді жоспар-
лап отырмыз» деген болатын. Яғни, 
Серікжан Ісләмұлы кезінде жоспарлаған 
істердің толық аяқталатыны ешқандай 
күмән тудырмайды. 
Облыс әкімі Амандық Баталов: 

«Індеттің кесірінен талай атпал аза-
маттарызмыздан айырылып қалдық. 
Мен Серікжанның дүниеден өткеніне 
әлі сенбеймін. Ақсудың қант зауытын 
көріп кел деп іссапарға жіберген сияқты 
болып тұрамын. Әне-міне жағдайды 
баяндауға есігімді ашып, кіріп келетін 
сияқты», – дейді әріптесін қимастықпен 
еске алып. Ол кеңесуге келгенде  жүз 
жасаған қарттай, ауырлыққа келгенде 
жүк көтерер нардай еді. 
Мәңгі өмір болмайтыны белгілі. Бірақ, 

мәнді өмір болады. Серікжан Ісләмұлы 
елінің өркендеуіне бар күш-жігерін арна-
ды. Білім мен білігін өңірдің әлеуметтік-
экономикалық жағынан өркендеуіне 
жұмсады. Еңбегі ақталды. Ол алды-
мен облыс экономикасының дамуына 
сіңірген өлшеусіз қызметі үшін «Ерен 
еңбегі үшін» медалімен марапаттал-
ды. «Құрмет», «Парасат» ордендерінің 
және тағы бірнеше медальдің иегері, 

Алматы облысының Құрметті азаматы 
атанды. Серікжан мен Айбарша екеуі екі 
ұл тәрбиеледі. Бүгінде қос ұл әкесінен 
алған тәрбиесін бағдаршам етіп, елдің 
болашақ ғимаратының  бір-бір кірпіші 
болып қаланған. 
Мен Серікжан Ісләмұлымен әріптес 

ретінде жақсы қарым-қатынаста бол-
дым. Ол үлкенге ізет, кішіге құрмет 
көрсете білетін  ақжүрек азамат еді. 
Қандай шаруаға да байыппен қарайтын. 
Ешуақытта асығыс шешім шығармайтын. 
Даңғазалық, кеудемсоқтық мінез оған 
жат болатын. 
Үндемей жүріп үлкен іс тындыра-

тын. Мемлекеттік қызметшіге тән 
мінезі де сабырлы, әдепті еді. Дау-
ыс көтеріп сөйлемейтін. Халықтың 
жағдайын бар жанымен түсініп, елдің 
жел жағына шыққысы келіп тұратын. 
Оның қарапайымдылығы мен қызметтегі 
жауапкершілігі бүгінгі жас мемлекеттік 
қызметкерлерге үлгі болуы тиіс. Атақ 
пен абырой оған елге адал қызмет 
еткені үшін берілді. Ол халыққа жақын 
әкім еді. Жұлдыздар із тастап ағады. 
Серікжан Ісләмұлы да соңына өшпес із 
қалдырған жан. Оның сара жолы көпке 
үлгі. Қарапайым, сабырлы қалпы ел 
жүрегінен өшпек емес. 

 ермек КелеМсейІт, 
облыстық ардагерлер 

кеңесінің төрағасы,
Алматы облысының

 Құрметті азаматы

Оған сүтті жер-жерден жинады. 
Нәтижесінде, табиғи сүт, май, 
қаймақ дүкендерге жеткізіле ба-
стады. Шалғай елді мекендердің 
тұрғындары сүт сатып, май-
шайларын айырды. Ауыл-ау-
ылдан сүт жинайтын пункттер 
ашылды. Шаруа қожалықтарына 
көлік жіберілді. Өзекті мәселенің 
түйіні шешіліп, бір-екі сиыры 
бар үй өзегін жалғады. Шаруа-
сын дөңгеленткен соң Серікжан 
Ісләм- ұлы мемлекеттік қызметке 
қайта оралды. Қаратал ауданы 
әкімінің орынбасары қызметін екі 
жыл атқарған соң облыс басшы-
лары оны сол ауданға әкім етіп 
тағайындады. 
Қаратал негізінен күріш 

шаруашылығымен айналыса-
ды. Оның сыртында жуа, бақша 
дақылдары өсіріледі. Көп жылдан 
бері тазаланбаған каналдарды 
көпжылдық шөп шіріндісінен та-
залатты. Судың ысырап болуына жол 
берілмеді. 
Панфилов ауданына әкім болып бары-

сымен ауылшаруашылығының тұралап 
қалған тұстарына қан жүгірді. Дәнді 
дақыл өсіру, мал шаруашылығын асыл-
дандыру қолға алынды. 
Ол Текеліде әкім қызметін қолына алы-

сымен  өндіріс орындарын жандандыруға 
кірісті. Кеңес одағы тұсында мұнда 
қорғасын-мырыш кеніші жұмыс істеген 
болатын. Тоқырау жылдары кә- сіпорын 
тоқтап, мыңдаған адам жұмыссыз 
қалған.     
Текелінің көркі көрген адамды 

таңқалдыратын көркем. Табиғаты та-
мылжып тұр. Жеміс-жидектің барлық түрі 
өседі. Таулы жер болғандықтан алма, 
алмұрт, бүлдірген, таңқурай жаңбырмен-
ақ өсе береді. Мақсат – осындай 
көркем жерге орналасқан қаланың 
сұрқын қашырмау. Ел-жұрттың қайта 
қоныстануына жағдай жасау. Сол кезде 
моноқалаларды қайта қалпына келтіру 
туралы қаулы қабылданды. Шағын және 
орта кәсіпкерлікпен айналысамын де-
гендерге несие берілді. Іс бастаймын 
дегендерді әкімдік қос қолдап қолдады. 
Қала халқын жұмыспен қамтамасыз 
етудің жаңа бағыттары айқындалды. 
Сол кездегі Үкімет Текеліні «Казцинк» 

акционерлік қоғамының құрамына 
кіргізу жайлы қаулы шығарды. Қала 
басшысы осы жағдайды тиімді пай-
даланып, тұралап қалған шаһарды 
қалпына келтірудің оңтайлы жолда-
рын қарастырды. Сондықтан, халықты 
жұмыссыз қалдырмас үшін шойын 
балқытатын өндіріс орнын ашу жоспар-
ланды. Ашылды, тұрғындар екі қолға бір 
жұмыс тауып, әлеуметтік жағдайларын 
түзей бастады. Моноқалада тұралап 
қалған тігін цехы, жылыжай, тас өңдейтін 
кәсіпорын қалпына келтірілді. Өндірілген 
өнімдермен қала көшелері жөнделді. 
ТМД елдері арасындағы ең ұзын көше 
саналатын атақты Қонаев көшесі қайта 
жөндеуден өтті. Тротуарлар қаланың 

өзінде өңделген өнімдермен 
жаңартылды. 
Мәрмәр тас өңдейтін цех 

ашылды. Өнім Текеліден 
басқа қалаларға да жөнелтіле 
бастады. Талдықорғандағы 
құрылыс алаңдарына осы 
жерде өндірілген мәрмәрлар 
пайдаланылды. Іскер басшы 
қаланың туризм саласын 
да барынша ілгерілетті. Тау 
шаңғысы мен атпен сейіл 
құру туризмінің кең етек жаю-
ына мүмкіндік тудырды. Жол, 
инфрақұрылым салу қолға 
алынды. Осының бәрінің 
тетігі Серікжан Ісләмұлының 
іскерлігімен астасып жатты. 

Ол еңбек жолын өзі туған ауылдан баста-
ды. Жайлы жер іздеп үлкен шаһарға жол 
тартпады. Алматыдағы энергетика ин-
ститутын инженер-электрик мамандығы 
бойынша тамамдап, қасиетті Қараталға 
қайтып келді. Бақытын ауылдан іздеді. 
Еңбек жолын Үштөбедегі ет комбина-
тынан бастады. Ол ет комбинатындағы 
жұмыстарын 1983 жылдан 1993 жылға 
дейін жалғастырды. Комбинаттағы 
қыры мен сыры көп жұмыс Серікжан 
Ісләмұлының іс жүргізудегі қабілет-
қарымын ашты. Өндірістің жұмыс жүйесі 
жас маманның қызығушылығын тудыр-
ды. 
Кәсіппен шұғылданғанның нәсібі ар-

татынын бағамдап, шикізатты дайын 
азық-түлікке айналдырудың жолда-
рын меңгерді. Қыры-мен сырын санаға 
сіңірді. Осылайша, өзінің жеке кәсібін 
ашуға деген қызығушылығы оянды. 
Мен неге кәсіпкерлікпен шұғылданып 
көрмеймін? Тәуекел етсем қолдан 
келетін шаруа сияқты ғой деген ой ты-
ным бермеді. 
Ол алдымен өзінің бизнес жоспарын 

жасап алды. Сонымен, 1993 жылы 
«Темірлан» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігін құрып, жұмысын жандан-
дырды. Ыждағаттылықпен басталған 
шаруа үйлесімін тапты. Серіктестіктің 
шаруасын дөңгеленткен азамат енді өзін 
мемлекеттік қызметте сынап көрмекке 
бекінді. Оның үстіне әкімдікке де істі 
төменнен бастаған, ауылдың жағдайын 
түсінетін адам керек еді. Сонымен, 
Серікжан Ісләмұлы өзінің еңбек жолын 
Талдықорған қаласы әкімінің аппарат 
басшысы қызметімен жалғастырды. 
Қала тұрғындарының әр- алуан 

мәселесі, оны кезең-кезеңмен жүзеге 
асыру ұйымдастырушылық қасиетті 
талап етеді. Бұл орайда аппарат бас-
шысы сол кездегі қала әкімі Сәкен 
Жылқайдаровпен бірлесе көптеген 
мәселені шешті. Тоқыраудан кейін қала 
халқының жағдайы ауырлап қалған 
еді. Шаһарда электр жарығы жоқ. 
Көпқабатты үйлер жылусыз қалды. 
Әлеуметтік жағынан қорғауды қажет 
ететін отбасыларға азық-түлік жағынан 
көмек көрсету қажет болатын. Қыста 
халықты отын-су жағы әбігерге салатын. 
Қала сыртындағы ағаштар жаппай кесіле 
бастады. Міне, осы кезде қала басшы-
лары тұрғындарды қиындықтан аман 
алып қалу үшін жан-жақты жұмыс істеді. 
Жоқтан бар жасады. Шаһар басшылары 
білім, медицина салаларының жұмысын 
назарда ұстады. Интернат, балалар үйін 
азық-түлікпен қамтамасыз ету бары-
сында жеке шаруашылықтардан көмек 
сұрауға тура келді. Кейде басшылық 
әлеуметтік жағынан жағдайы төмен 
отбасыларға көмекті өз жанынан жасай-
тын. Сол кезде Серікжандай азаматтар 
нарықтың қыспағына ұшыраған халықты 
аман алып шығуға бар күш салды. 
Өндіріс орындары тоқтағандықтан елді 
жұмыссыздық жайлады. 
Бар үміт  бірен-саран малда қалды. 

Өңірде мал азығын өңдейтін кәсіпорын 
жоқтың қасы еді. Әсіресе, сүт ысы-
рап болып жатты. Елде төрт түлік 
бар. Бірақ, соның өнімін сатып, табыс 
көзіне айналдыратын мүмкіншілік жоқ. 
Әсіресе, ауыл халқы қолдағы бірер бас 
ірі қараның сүтін сатса бала-шағаға 
талғажау болар еді. Осыны ойлаған 
Серікжан Ісләмұлы өзі бас болып, 
сүт өңдейтін кәсіпорын ашуды қолға 
алды. Осылайша әкімдіктегі бір жылғы 
еңбек өтілін қайтадан кәсіпкерлікпен 
ұштастыруға тура келді. Ол «Айдын» 
деп аталатын өндірістік кәсіпорын ашты. 
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КазахстансКие Вузы 
запустят аКции В поддержКу 
ВаКцинации среди студентоВ 

по поручению министра 

медициналық сКрининг 
дегеніміз не және оны не 

үшін өту қажет?

По поручению Министра образования и науки РК А.Аймагамбетова 
казахстанские вузы запустят акции в поддержку вакцинации среди 
обучающихся. Студенты, привившиеся от COVID-19, в зависимости от 
возможностей вузов получат скидки на обучение, проживание в общежитиях 
и различные подарки, сообщается на странице МОН РК в Instagram.

Бұл денсаулықтарына шағымданбаса да, ауруларды ерте сатысында 
анықтау үшін адамдарды медициналық тексеру. Скринингтен өту үшін 
пациенттің МӘМС жүйесінде сақтандырылған мәртебесі болуы қажет.

Такие ВУЗ как: КазНУ имени аль-
Фараби, ЕНУ имени Л.Н.Гумилева, 
КазНПУ имени Абая, КазНИТУ имени 
К.И.Сатпаева, ЮКУ имени М.Ауэзова, 
ЗКУ имени М.Утемисова, Атырауский 
университет имени Х.Досмухамедова - 
уже запустили акции по поддержке вак-
цинации. Для привившихся студентов 
ряда вузов уже предусмотрены скидки 
на обучение, проживание в общежитиях, 
бесплатные путевки в оздоровительные 
санатории, талоны на бесплатное пита-
ние и бесплатный проезд в обществен-
ном транспорте.
«Для вакцинированных студентов вузы 

планируют организовать бесплатные 
курсы по обучению иностранным язы-
кам, компьютерной грамотности и раз-
витию предпринимательских навыков. 
Более того, студенты некоторых вузов 
смогут получить бесплатные абонемен-
ты в фитнес-залы, бассейны, билеты в 
театры, кинотеатры и на концерты.
Руководители указанных вузов позабо-

тились и о преподавательском составе. 

Қайда өтуге болады?
Тіркелген жері бойын-

ша емханаларда. Ауыл 
тұрғындары үшін, олардың 
медициналық ұйымдарынан 
басқа, скринингтерді жыл-
жымалы медициналық 
кешендер (ЖМК) және 
медициналық пойыздар 
жүргізеді.
Скрининг жүргізу кезеңдері:
Дайындық кезеңі - емхана-

да медбике жүргізеді және 
мыналарды қамтиды:
скринингтен өтетін 

адамдардың тізімін жасау;
оларды скринингтен өту 

қажеттілігі мен шарттары ту-
ралы хабардар ету;
халықты зерттеуге шақыру;
халықтың скринингтен 

уақтылы өтуін бақылау.
Тексеру кезеңі-бұл 

учаскелік дәрігердің, 
бейінді мамандардың, 

медбикелердің қабылдауы, сондай-
ақ скрининг түріне байланысты 
зертханалық және диагностикалық зерт-
теулер.

сельхозпроизВодители 
алматинсКой области 

заКонтраКтоВали постаВКи 
продуКтоВ питания

В Талдыкоргане подписан меморан-
дум о взаимном сотрудничестве по 
обеспечению продовольственной 
безопасности между предпринима-
телями и акиматами Алматинской 
области и города Алматы, сообща-
ет пресс-служба Палаты предпри-
ниматеей Алматинской области.
На организованной встрече АО «РИР «СПК 

«Жетісу» руководство регионов обсудили с 
сельхозпроизводителями и торговыми се-
тями вопросы прямых поставок продуктов 
питания. Достигнутое соглашение в рамках 
поручения Главы государства по стабилиза-
ции цен на социально значимые продоволь-
ственные товары позволит сдерживать цены 
и станет хорошим подспорьем для местных 
производителей. На встрече приняли участие 
заместитель акима Алматинской области Се-
рик Турдалиев, заместитель акима г.Алматы 
Максат Кикимов, председатель Правления 
«СПК «Жетісу» Руслан Кожасбаев, замести-
тель «СПК «Алматы» Айдын Керимбек, а так-
же руководители крупных предприятий, кре-
стьянских хозяйств, представители торговых 
сетей.
В частности достигнута договоренность о 

прямых поставках молока и молочной продук-
ции компанией ТОО «JLC Сүт» и ТОО «Ляз-
зат-2016», по поставке сахара с ТОО «Аксу 
кант», по поставке яиц с ТОО «ТОО «Когер 
ЛТД» и ТОО «Алатау Кус», также подписаны 
меморандумы с ТОО «Magnum Cash&Carry», 
ТОО «МСС Trade Company», КХ «Бимуратов 
Айхан», ТОО «Уштобе- Айдын», ТОО «Naz 
Dana», ТОО «Маревен Фуд Тянь-Шань».
Отметим, в Алматинской области с прошло 

года в целях стабилизации цен на социально 
значимые продовольственные товары был 
применен механизм льготного кредитования 
субъектов предпринимательства. Льготные 
займы были выданы крупной торговой сети 
ТОО «Сабыржан company» для закупа со-
циально значимых продовольственных то-
варов, ТОО «Когер Лтд» для поставок яйиц, 
ТОО «АксайНан» для поставок формавого 
хлеба, ТОО «Ляззат-2016» для поставок мо-

лочных изделий,  ТОО «АксуКант» для поста-
вок сахара и другим производителям.
В целом, овощи, продукты питания будут по-

ставлять в торговые сети напрямую и будут 
доступны по фиксированной цене для алма-
тинцев и жителей алматинской агломерации. 
«По итогам встречи и заключенного ме-

морандума мы законтрактовали стороны 
по поставке продовольственных товаров, 
также акимат Алматы начнет выдавать 
льготные займы сельхозпроизводителям 
Алматинской области. Хочу отметить, 
что межрегиональное сотрудничество 
Алматинской области и города Алматы 
активно развивается и имеет важное зна-
чение для жителей двух регионов. В эту 
работу мы продолжим вовлекать все боль-
ше производителей и торговых сетей», 
- рассказал председатель Правления СПК 
«Жетісу» Руслан Кожасбаев.
В рамках рабочей встречи делегация по-

сетила завод по выпуску молочных изделий 
ТОО JLC, птицефабрики ТОО Когер ЛТД и АО 
“Алатау Құс”, Коксуский сахарный завод, за-
вод по производству продуктов питания ТОО 
«Маревен Фуд Тянь-Шань» и поля крестьян-
ского хозяйства «Наздана».
В свою очередь заместитель акима города 

Алматы Максат Кикимов выразил благодар-
ность за организацию встречи руководствам 
Алматинской области и «СПК Жетісу». 
«Нами достигнуты договоренности по 

прямым поставкам продовольственной 
продукции от товаропроизводителей Ал-
матинской области. Теперь фермеры бу-
дут поставлять в Алматы овощи, сахар, 
молочные продукты, мясо птицы, яйца, ма-
каронные изделия и другие продовольствен-
ные товары. Причем производители будут 
привозить товары в торговые сети и рын-
ки города напрямую, без длинной цепочки 
посредников. Мы также договорились об 
осуществлении поставок согласно рекомен-
дуемых цен и недопущении необоснованного 
повышения цен на поставляемую продук-
цию», - добавил Максат Кикимов.

ЖД Акпарат.

Ж
а
л
ға

с
ы

. 
б
а
с
ы

 1
-б

ет
т
е

Вакцинированные преподаватели полу-
чат надбавки или оплачиваемые выход-
ные,» - говорится в сообщении.
«Вузы обеспокоены ситуацией с рас-

пространением коронавируса в стране. 
Для них первостепенно здоровье сту-
дентов и преподавателей. Поэтому 
они, после поручения министра, исходя 
из своих возможностей, принимают са-
мостоятельные решения по стимули-
рованию студентов и преподавателей 
к вакцинации. Надеемся, что эта акция 
поможет пробудить сознательность 
наших граждан. И мы вместе сможем 
победить опасный вирус и добьемся 
того, чтобы карантин завершился как 
можно быстрее. Призываем и другие 
вузы подключиться к стимулированию 
вакцинации, так как вакцинация – един-
ственный способ остановить распро-
странение коронавируса», – отметил 
вице-министр образования и науки Куа-
ныш Ергалиев.

ЖД Акпарат.

Қорытынды кезең-толық тексеруді және 
анықталған патологиясы бар адам-
дарды динамикалық бақылауға қоюды 
қамтиды.
Скринингтердің нәтижелері 

медициналық ақпараттық жүйеге 
енгізіледі, ал пациент толық тексеру 
және бақылау бойынша ұсынымдар ала-
ды.
Қарап-тексеру барысында анықталған 

созылмалы аурулары бар адамдар 
есепке қойылады және динамикалық 
бақылауда болады. Жіті аурулар 
анықталған кезде тексеру жүргізіледі, 
толық сауыққанға дейін пациенттің 
денсаулық жағдайын кейіннен бағымдай 
отырып, емдеу тағайындалады.
Скринингтік зерттеулер денсаулықты 

сақтау үшін өте маңызды, өйткені олар 
аурудың дамуын уақтылы анықтауға 
және алдын алуға мүмкіндік береді. 
Әлеуметтік медициналық сақтандыру 
қоры азаматтарды осы мүмкіндікті 
елеусіз қалдырмауға және емхананың 
скринингтен өтуге шақыруларына жауап 
беруге шақырады.

«әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры» КеАҚ Алматы 

облысы бойынша филиалы.


